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Bódás János: 

Ádvent
Te  szörnyû, vajúdó idô,
Ne szülj, ne szülj több
rémet,
Most már örömmel,
békességgel 
Legyen megáldva méhed.

Szülj halva minden
szenvedélyt,
Vad átkot, véres harcot,
Fojtsd meg a  bûnt, mi
valaha 
Öledben megfogamzott.

Elég volt már a gyötrelem,
Elég volt már a vérbôl,
Napfényre vágyunk a
szorongás 
Fekete erdejébôl.

Szüless meg bennünk, tisz-
taság,
Szüless meg bennünk,
béke,
S tedd kezedet a vad világ
Lázas ütôerére.

Szüless meg bennünk
szeretet,
Te legszebb lelki virtus,
Teremts bennünk új életet,
Szüless meg  bennünk,
Krisztus!
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KÉPV ISELÔ-TESTÜLET I

DR. ÁCS TAMÁS KAPTA
AZ ÚJ HÁZIORVOSI KÖRZETET
A novemberi képviselô-testületi ülés rendha-
gyó módon zárt tárgyalással kezdôdött, ahogy
az a személyi ügyek megvitatásánál természe-
tes. Ez alkalommal került eldöntésre, hogy az új
körzeti, pontosabban magánorvosi munkakört,
melyik pályázatot benyújtott orvos kapja meg.
A kinevezést hat pályázó közül végül dr. Ács
Tamás nyerte el, akinek a neve a kajak-kenu
sport kedvelôinek ismerôsen cseng, hiszen dok-
tor úr az orvosi tanulmányok elvégzése elôtt vi-
lágbajnoki ezüstérmes volt csapattársaival.

Már a nyílt ülési részen történt ismertetés so-
rán hangzott el, hogy a továbbiakban a két or-
vos 2006. jan. 1-tôl váltott mûszakban ugyan-
azt a rendelôt használja. Kisebb átalakításra
azonban szükség van a védônôi szolgálat to-
vábbi mûködéséhez. Így megoldható, hogy a
kismamák külön bejáraton juthassanak be a
védônôhöz, elkerülve a háziorvosra várakozó
betegeket.  

FOLYIK A BÍRÓSÁGI PER 
A VERESEGYHÁZI VIZIKÖZMÛ 
TÁRSULAT ELLEN AZ ELMARADT 
BERUHÁZÁS MIATT
Vécsey László polgármester ismertette a Veres-
egyházi Viziközmû Társulás ügyében lezajlott
második bírósági tárgyaláson történteket. A
tárgyalás harmadik fordulóját december 12-re
írta ki a bíróság. 

SZERKEZETI TERV 
A KECSKÉS-ERDÔRE
A Képviselô-testület elfogadta a Baldauf család
tulajdonában lévô Kecskés erdôre készült sza-
bályozási tervet. Ezzel megkezdôdhet a ható-
sági egyeztetés, mely a település szerkezeti ter-
vének módosítására irányul. A területen jelen-
leg 4 ha. vágásérett erdô kitermelése folyik az
Állami Erdészeti szolgálat engedélyével. 

A 2005-ÖS ÉS A 2006-OS 
KÖLTSÉGVETÉS 
Török László a Pénzügyi Bizottság elnöke szá-
molt be az év elsô kilenc hónapjának mér-
legérôl. 

Elemezte, hogy a Kiserdei Óvoda átvételé-
vel, hogyan módosul az ÁMK költségvetése a
feladatok növekedése következtében. Meg-
vizsgálják, hogy tartható-e az eredeti ÁMK
költségvetés belsô átcsoportosításokkal, me-
lyeket szükség szerint az igazgató határoz meg
és 3 millió forint összeghatárig a jegyzô enge-
délyezhet. 

Török László ismertette, hogy a 2006-os évre
kapott elôrejelzések szerint tovább szûkül az
önkormányzat mozgástere, legalább is, ami az
állami támogatási összegeket illeti. A község
fejlesztési kerete azonban lehetôvé teszi jövôre
is a fejlesztéseket, de vigyázni kell arra, hogy
az egyre növekvô fenntartási, mûködési költsé-
gek nehogy a tartalék feléléséhez vezessenek.
„Pénzügyi szempontból az egyik legszigorúbb
évnek nézünk elébe!” – summázta a várható ki-
látásokat elnök úr.

KÉSZÜLÔDÉS A JÖVÔ ÉVI 
SZÉKELY BERTALAN NAPRA
Sipos Bulcsú Kadosa a Kulturális Bizottság el-
nöke az elôzô ülésen a községi kórusnak meg-
szavazott 300 ezer forintos keretösszeg helyé-
nek meghatározását kérte a testülettôl. Ha
ugyanis ez az összeg majd a Civil keretben ke-
rül elhelyezésre, akkor azt csak a költségvetés
elfogadását követôen kiírt civil pályázat ered-
ményeinek kihirdetés után használhatnák fel,
talán április végén. A községi kórus azonban
már a télen hozzákezd a falu szempontjából
igen fontos felkészüléshez, s lehet, hogy hama-
rabb is lesznek költségeik. Végül több változat
közül Török László javaslatát fogadták el, s az
összeget a községgazdálkodási keretben külö-
nítik majd el, melynek felhasználását a jegyzô
felügyeli.

Egyúttal meghatározták, hogy 2006-ban a
Székely Bertalan Napot május 14-én rendezik,
hogy az ne essen egybe az Anyák Napjával.

NOVEMBER VÉGÉN VÁRHATÓ AZ ÚJ
KONYHA ÉS AZ ÉTKEZÔ ÁTADÁSA
Ágotai Ferenc ÁMK igazgató nyílt napra hívta
meg a képviselôket az új konyha és az óvoda-
épület elkészültét követô idôszakra, várhatóan
november végére.

A MALOMVÉG ÚTJAVÍTÁSAINAK 
KÖLTSÉGBECSLÉSE, ÚTJAVÍTÁSOK
ELÔTT ÉS UTÁN
Vécsey László ismertette, hogy a Malomvég út-
fejlesztésére elkészült tervek alapján árbecslést
kért a kivitelezési költségekre. A kapott adatok
szerint a Malomvég úthálózatára a Székely
Bertalan út teljes rekonstrukciójával együtt
akár 300- 500 millió forintot is el lehetne költe-
ni. Ugyanakkor arra is oda kell figyelniük,
hogy a község más területein is legyen látható
elôrelépés jövôre is. Kérte, hogy a Fejlesztési
Bizottság tûzze napirendjére és vitassa meg a
lehetôségeket.

Mivel a Székely Bertalan út a Pest Megyei
Közútkezelô Kht-hoz tartozik az út felújításá-
hoz a PEMÁK-tól is számítanak hozzájárulás-
ra. Ennek elérése céljából Vécsey László többol-
dalú tárgyalásokat készít elô.

A Fejlesztési Bizottság helyszíni szemlén kí-
vánja felmérni az utak állapotát, s kérték, hogy
a többi képviselô is csatlakozzon hozzájuk no-
vember 14-én, mert egy ilyen horderejû beru-
házás elindításánál fontos a kellô helyismeret.

Czibere Imre javasolta, hogy vizsgálják meg
egyes utcák pl. a Kossuth Lajos és a Csapás út
forgalmi rendjét is. Vécsey László pedig kérte,
hogy a bejárás során egyúttal szemlézzék a Va-
kond Kft kivitelezôi munkáját a Csapás, a 
Kisfaludy, a Pazsaki úton, hogy az esetleges hi-
ányosságokat meg tudják rendelni.

A közlekedési helyzettel kapcsolatban Sipos
Bulcsú Kadosa felvetette a faluközpontba nem
illô és a gépkocsik elôl a helyet elfoglaló sza-
badtéri árusítást, mely számára alkalmasabb



helyet kellene kijelölni, hiszen a lakosság
igényli ezt a fajta olcsó vásárlási lehetôséget.
Vécsey László felkérte a bizottságot, hogy vizs-
gálják meg a helyzetet és tegyenek javaslatot a
megoldásra.

VÁLTOZTATÁSI TILALOM 
A VÁRDOMBON
Jámbor Lajos jegyzô beszámolt róla, hogy fo-
lyamatban van többek között a Várdomb sza-
bályozási tervének készítése. Ez felveti a vál-
toztatási tilalom szükségességét a körzetben. A
változtatási tilalom bevezetését a képviselôk
egyhangúlag megszavazták.

Windhager
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Ü LÉS

Utolsó 
simítások 
az új konyha 
és étkezô 
épületén

ÜGYINTÉZÉS A GÖDÖLLÔI OKMÁNYIRODÁN

A szadai lakosoknak a Gödöllôi Okmányiroda intézi több különféle iga-
zolvány kiváltásának, cseréjének feladatait.

Az ügyfélfogadási idô október 17-tôl az alábbiakra változott:
Hétfô 8-tól 18 óráig
Kedd 8-tól 1630-ig
Szerda 8-tól 1630-ig
Csütörtök 8-tól 1630-ig
Pétek nincs ügyfélfogadás

A felesleges várakozási idô csökkentése érdekében ügyfélhívó rendszer
mûködik, melynek segítségével pontos idôpontra lehet bejelentkezni az
alábbi módokon.
Idôpontot és sorszámot lehet kapni a Gödöllôi Polgármesteri Hivatal
fôbejáratánál és az Okmányirodán található képernyôs bejelentkezô gé-
pen. A megfelelô adatokat menüsorból kiválasztva kell érintéssel bejelöl-
ni. Amennyiben a kapott idôpont nem megfelelô, lehet választani másik,
késôbbi idôpontot is. 
Hasonlóan be lehet jelentkezni munkaidôben telefonon is a 28-529-200
telefonszámon.

Az ügyintézés helyszínei és a telefonos tájékozódási lehetôségek 
okmánytípus bejárat ügyintézés             telefonszám  
Személyazonosító a piac felôl Okmányiroda 529-124 
igazolvány   6-os és 7-es 529-221 

ablaka
Útlevél a piac felôl Okmányiroda 529-221

8-as ablak 529-183 
Vezetôi engedély a Városháza 13. számú 529-218  

fôbejáratán iroda 9-es 529-219  
és 10-es ablak 

Egyéni vállalkozói a piac felôl 1-es ablak 529-106 
igazolvány   
Gépjármû okmány a piac felôl 2-es, 3-as, 529-174

4-es ablak 529-185
529-220
529-104  

Mozgáskorlátozottak a Városháza 5. sz. iroda, 529-103
parkolási fôbejáratán  11-es ablak 
igazolványa   

SZADA KÖZSÉG ZÁRTKERTI DIGITÁLIS 
EOV RENDSZERÛ TÉRKÉPÉNEK KÖZSZEMLÉRE 
TÉTELE H I R D E T M É N Y

Az ingatlan-nyilvántartás átalakításról szóló 1997. évi CXLI. törvény
84.§-a illetve a 16/1997. (III.5.) FM rendelet a földmérési és térképészeti
tevékenységrôl szóló 1996. évi LXXVI. Törvény végrehajtásának 22.§-a
alapján a Gödöllôi Körzeti Földhivatal
2005. november 21-tôl 2005. december 21-ig közszemlére teszi a hivatal
földszint 2. számú helyiségében a Szada község zártkerti ingatlan-nyil-
vántartási térképét.
A közszemlére tett térkép digitális és EOV vetületi rendszerû. A térkép
tartalmának megfelelôen az ingatlan-nyilvántartás átalakítása az új ada-
tok szerint megtörtént.
Munkarészei:
– a számítógépes térkép,
– az ingatlanok adatait tartalmazó földkönyv,
– a jogokat és tényeket tartalmazó tulajdoni lap
a közszemle ideje alatt megtekinthetôk.
Az érdekeltek megtekinthetik a számítógépes térképet, betekinthetnek
az ingatlan-nyilvántartásba és annak tartalmáról tájékoztatást kérhet-
nek. Aki az elkészült munkarészek tartalmát sérelmesnek tartja a köz-
szemle utolsó napjától számított 30 napon belül a Földhivatalnál felleb-
bezést nyújthat be.

Holló Anna a Földhivatal vezetôje

BURSA HUNGARICA

Szada község Önkormányzat Képviselô-testülete 2005. november 7-én
megtartott ülésén döntött a Bursa Hungarica Felsôoktatási Önkor-
mányzati Ösztöndíjpályázat 2006. évi fordulójában beérkezett pályá-
zatokról.
A pályázati kiírást követôen 12 hallgató adta be A típusú pályázatát, B
típusú pályázat idén nem érkezett.
A döntés értelmében az alábbi pályázóknak az alábbiakban feltünte-
tett összeget ítélte oda a testület.

Név Támogatás Név Támogatás 
összege  összege

Horváth Barbara 5. 000.- Pálinkás Viktor 7. 000.-  
Hajdi Norbert 5. 000.- Kocsik Tamás 6. 000.-  
Puskás László 6. 000.-  Kiss Adrienn 5. 000.-  
Unger Zita 6. 000.-  Guary Alexandra 8. 000.-
Guary Anett 8. 000.-  Kovács Andrea Ildikó 5. 000.-  
Szekeres Alíz 5. 000.-  Nagy Hilda Magdolna 5. 000.-  

A pályázó diákoknak eredményes vizsgákat, jó felkészülést kívánok a
Képviselô-testület nevében is! 

dr. Pál Szilvia aljegyzô
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Az önkormányzat 2005. évi útprogramjának
eredményeképpen a község úthálózata jelentôs
mértékben bôvült és minôsége is javult.

A Vakond Kft. közbeszerzésen elnyert pályá-
zata keretében új aszfaltburkolatok épültek.
Ezek közül a legnagyobb a Csapás úti munka
volt. A Pazsaki utcáig aszfaltozott út két szélén
zúzottköves padka készült, mellette a gödöllôi
oldalon gyeprácsos szikkasztóárok vezeti el a
csapadékvizet. A burkolaton két helyen fekvô-
rendôr épült, melyek az egész északi zónára ér-
vényesen kihelyezett 30 km/órás sebességkor-
látozást hivatottak nyomatékosítani. Az út bal
oldalán minden közmû a földbe került, ezek
közül különösen fontos az ivóvízvezeték, mely
a Berek körül körvezetékké zárult és a Berek
III. területet ellátva a Bucka és az Aranyhegy
térségének ivóvíznyomását is kiegyenlíti. En-
nek áldásait a térség lakói a nyári, vízhiányos
idôszakban fogják megtapasztalni.

A Pazsaki és a Margita utca között a Csapás
zúzottköves burkolatban folytatódik, s az út
jobb oldalán egészen a Margita utcáig burkolt
árok épült. Ez az árok a Margita térségének
legnagyobb gondját, a csapadékvíz elvezetését
megoldani hivatott és már tervezés alatt álló
rendszernek az elsô eleme. A térség csapadék-
víz elvezetésének befogadója is elkészült, a Be-
rek II. alján egy több száz méteres szikkasztó-
árok formájában. Ugyanez a rendszer fogadja
már egy burkolt ároknyúlványban a Kisfaludy
utca felôl érkezô csapadékvizet, hogy ez se ter-
helje a továbbiakban a Pazsaki utca burkolatát.

Ugyancsak aszfalt burkolatot nyert az
Aranyhegyet feltáró Bucka utca egészen a Jó-
kai utcáig. Folytatása még az idén elkészül,
ami a Köves utcáig biztosítja a zúzottkô burko-
latot és a csapadékvíz elvezetését.

A Dobogóban már aszfalton járhatjuk körbe
a napórát, az Ôsz és a Tavasz utca felôl szilárd
burkolaton hajthatunk ki a Dózsa György útra.

Aszfalt szônyeg került a Széchenyi utca, a
Bem utca, a Szôlô utca, a Kertalja utca, a Koncz
köz és a Várdombi út fôúti torkolati szakaszai-
ra, melyek mögött zúzottköves sárrázók ké-
szültek.

A Kisfaludy utca Dózsa György úti kihajtójá-
nak szûkössége a Szôlôhegyiek régi gondja,
amit a villanyoszlop áthelyezésével és az árok
szükséges hosszban történt lefedésével végre
sikerült megoldanunk. A kivitelezô Energia
Kft. ajándékaképpen ráadásul egy villanyosz-
lop is került a református templom elé.

A Hajagos térségében vége felé jár a közmû-
vesítés. Ha az idôjárás engedi, a kivitelezô még
november folyamán elkészül a Kisfaludy köz
aszfalt burkolatával és a terület belsô úthálóza-
tának zúzottkô burkolatával. A kivitelezô ígéri,
hogy a Szabadság útnak a Szôlôhegyi Szabad-
idô Központ és a Gesztenyés Panzió közötti
középsô szakaszán, a csapadékvíz elvezetése
szempontjából problémás ötven méternyi út-
szakaszon még szintén novemberben elkészül
az aszfaltburkolattal.

Az útprogram idei munkálatainak pénz-
ügyi fedezetét az önkormányzat biztosítot-

ta, de a Csapás és a Bucka-Köves utcák, va-
lamint a Hajagos esetében jelentôs a lakos-
sági hozzájárulás, köszönet érte a befi-
zetôknek.

A képviselô-testület Fejlesztési Bizottságá-
ban és a Szada Nova Kht.-nál folyik a felkészü-

lés a jövô évre, a körvonalazódó tervekrôl fo-
lyamatosan tudósítunk. Az ôszre elkészült a
temetô bôvítése, amely most már sokévre ele-
gendô hellyel rendelkezik, rendes feltáró úttal,
padokkal, vízcsappal, kulturált körülményeket
teremtve. ■

Új utakon

A csapás út az egyik fekvô 
rendôrrel és a vízelvezetô árokkal

Könnyebb a ki- és behajtás

A temetô új része
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Bizonyára sokaknak feltûnt, hogy a Szabadság
út és a pálinkafôzô által közrezárt 812 és 813
hrsz. ingatlanokon, az egykori strand területén
nemrégiben egy jelentôs parképítési munka in-
dult meg.

A község önkormányzatának megbízásából
készítettünk terveket, majd pályázatot nyújtot-
tunk be a Mezôgazdasági és Vidékfejlesztési
Hivatalhoz. A kezdeményezés sikeresnek bizo-
nyult, az önkormányzat az Agrár és Vidékfej-
lesztési Operatív Program „Falufejlesztés és
–megújítás” témakörében uniós és kormányza-
ti támogatást nyert, amely a közel 35 millió fo-
rintos építési beruházás majdnem összes költ-
ségét fedezi. Jelen projektben a park megépíté-
sének elsô üteme folyik, az építési munkálatok
szeptember második felében elkezdôdtek, je-
lenleg is folynak, az idôjárás függvényében
remélhetôen november végére befejezôdnek.

A Szabadság út mentén húzódó, lecserélésre
javasolt történelmi jegenyesor képezi az építési
terület keleti határvonalát. A fák pótlására a
nemes fafajok közül a hársat (Tilia cordata) ja-
vasoltuk.  Az új fasor telepítését úgy terveztük,
hogy közötte egy 3,5 m széles sétány elférjen és
a Szabadság út felöl 14 parkoló kialakítására le-
gyen lehetôség. A terep kialakításánál figye-
lembe vettük, hogy a késôbbiekben a Szabad-
ság út, ott ahol lehetséges, kétsávossá válhas-
son.

A tóhoz és közvetlen környezetéhez nagy ki-
terjedésû gyepfelület csatlakozik, melynek déli
határát a patakmeder fûzei képezik. A tó észa-
kon enyhén emelkedô rézsûben folytatódik a
parkot körülölelô sétány észak-nyugati vonalá-
ig. A sétány tó felé esô oldalát vesszôfonatos
támfal tartja. A sétány feletti parkrész az útig
növényzettel borított meredek rézsû, míg a
pálinkafôzô felé esô parkrészen ligetes-fás tár-
sulás képezi a térhatárt. Alapjában véve tehát a
parkban egy nagyobb belsô tér szervezôdik a
tó köré, melyben több funkció is helyet kap,

ezek többé-kevésbé kap-
csolódva egymáshoz.

A park központi részét
a tó – stég – sziget - fûz-
építmény komplexum ad-
ja, amely a terület jelenleg
legalacsonyabban fekvô
részére kerül. A fóliázott
tó legnagyobb mélysége
1,7 m, észak-keleti felében
egy 45 nm-es szigettel.  A
szigeten fûzépítmény,
alatta ivókút található. A
stégrôl fapalló vezet át a
szigetre. A stéget É-i olda-
lon egy 40 cm magas fûz-
fatámfal választja el a
mellette lévô területtôl,
ahol a késôbbiekben egy

játszótér kialakítása is lehetséges. A park séta-
útjain túl a fontosabb csatlakozási pontokból
mészkô tipegôk vezetnek a tópartra. 

A terület jelenlegi növényzete fôleg fûz és
nyár, a talajvízszint magas, ami a szigeten kivá-
ló életteret biztosít egy élô fûzvesszôbôl kiala-
kított szerkezet megépítéséhez. A fûzkupola
egy-két ujjnyi vastag fûzfahajtásokból összera-
kott, alsó végükön 20-30 cm vastag, felfelé el-
vékonyodó 4-5 m magas fûzkötegekbôl áll.
Ezek a kötegek földbe ásva meggyökeresednek
és megfelelô öntözés mellett kihajtanak, így al-
kotva idôvel árnyékot. A fölsô szakaszon, ahol
a vesszôk nem érnek a földbe, elszáradnak, de
addig az alsó hajtások megfelelô irányító met-
széssel felnônek és átveszik azok szerepét.
Ilyen fûzkötegekbôl fantáziával, ülôfelületeket,
térhatárolókat, egyéb kisarchitektúrákat lehet
létrehozni, tökéletesen illeszkedik a falusi han-
gulathoz.

Szakács Barnabás
kert- és tájépítész mérnök

Morvai Balázs
projekt menedzser

FALUFEJLESZTÉSI PROJEKT: 
„Közcélú park revitalizációja Szada Községben”

Tisztelt Jegyzô Asszony/Úr!

Ezúton tájékoztatom, hogy a Központi Statisztikai Hivatal az Európai Unió elôírásainak
megfelelôen 2005. november 14. és 28. között Gazdaságszerkezeti Összeírást (GSZÖ
2005) hajt végre. 

A felvétel célja, hogy átfogó képet adjon az EU csatlakozás óta a magyar mezôgaz-
daságban végbement szerkezeti változásokról. A begyûjtött adatok elengedhetetlenül
szükségesek az agráriumot érintô uniós és hazai döntések meghozatalához, megalapoz-
zák a vidékfejlesztés, az agrár-környezetvédelem, illetve a fenntartható mezôgazdaság
stratégiájának kialakítását is.

Az összeírás végrehajtására az ország 959 településén, 1427 véletlenszerûen kijelölt
mintakörzetben mintegy 2000 összeíróbiztos és azokat ellenôrzô 250 ellenôr közremû-
ködésével kerül sor. Az összeíróbiztosok a mintakörzetükben házról-házra járással vala-
mennyi címen – kérdôíven vagy csak lajstromon – rögzítenek adatokat, ugyanakkor
kérdôívet csak a bizonyos fizikai küszöböt meghaladó, mezôgazdasági tevékenységet
végzô egyéni gazdálkodó esetében töltenek ki.

A kérdôív felvétele során az összeíró a következô adatokat rögzíti: 
a gazdasághoz tartozó személyek száma, neme, kora, gazdasági aktivitása, a foglal-

koztatottak száma, tevékenysége, a gazdaság használatában lévô földterület mérete mû-
velési ágak és területi elhelyezkedés szerint, a szántóföldi és zöldségnövények, valamint
a szôlô és gyümölcsös ültetvények termésadatai, a gazdaság állatállománya faj, kor, és
ivar szerint, a gazdaság gépállománya, a mezôgazdasági tevékenység ráfordításai, ag-
rotechnika, biogazdálkodás valamint a mezôgazdasági tevékenységen kívüli termelô te-
vékenység.

A valósághû adatszolgáltatás valamennyi egyéni gazdálkodó részérôl a statisztikai tör-
vény elôírásai alapján kötelezô. Az összeírt adatok csak statisztikai célokra használhatók
és csak összesített formában kerülnek közlésre. Senkinek sem kell tehát attól tartania,
hogy a közölt adatok bármilyen más, az adatszolgáltató érdekeit sértô célra felhasznál-
ják.

Az összeírás alatt a lakossági tájékoztatás és érdeklôdés kezelésére ingyenesen hívha-
tó zöldszám – 06-80-204-629 – alkalmazására is sor kerül. (Technikai okok miatt a zöld-
számot mobil telefonról nem lehet hívni).

Együttmûködésüket elôre is köszönöm.

Tisztelettel:
Waffenschmidt Jánosné fôosztályvezetô
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KEDVES SZILVIA, BESZÉLJEN MAGÁRÓL, GYERMEKKORÁRÓL,
CSALÁDJÁRÓL!

Anyukám Gödöllôn,
apukám Hajdú-Bihar
megyében született,
mindketten Szadán él-
nek. Édesanyám háztar-
tásbeli, édesapám szak-
képzettsége kômôves, je-
lenleg a Nordenia Hun-
gary Kft-nél dolgozik.
Van egy fiútestvérem,
Imre, aki az Államigaz-
gatási Fôiskola elsôéves
hallgatója. Jómagam
1978-ban születtem,
Gödöllôn. Születésemtôl
fogva Szadán élek. A
szadai napközis óvodá-
ba jártam, Weitz Magdi
néni volt az óvónôm.

ISKOLÁIT HOL VÉGEZTE, MI VOLT ELSÔ MUNKAHELYE?
Általános iskolába is itt, Szadán jártam, és azt is mondhatom, hogy az
alapozást, a családi nevelést itt kaptam meg a szülôi házban. Középisko-
lai tanulmányaimat a Gödöllôi Református Líceumban végeztem. 

Már korábban eldöntöttem, hogy a budapesti ELTE Jogi Karára adom
be a jelentkezésemet. Olyan tantárgyakat tanultam emelt óraszámban –
történelem, magyar nyelv és irodalom –, melyekbôl felvételiznem kellett.
Elôkészítôre is jártam, hogy biztos legyek a dolgomban. Amikor elküld-
tem a jelentkezésemet az egyetemre, második lehetôségnek az Államigaz-
gatási Fôiskolát jelöltem meg, mintegy biztos pontként. Izgatottan vártam
a postást minden nap. Végül megjött a várva várt levél, édesanyámmal iz-
gatottan bontottuk fel. Meglepetésemre csak annyit tudtam kimondani:
„A francba, felvettek!”. Nem sikerült az ELTE-re bejutnom, viszont az Ál-
lamigazgatási Fôiskolára felvettek, ami nagy csalódást jelentett számom-
ra. Végül – nem kezdtem el abban az évben az Államigazgatási Fôiskolát
– csak azért is elmentem az ELTE nulladik évfolyamára, ahol induláskor
közölték velünk, hogy a jelentkezôk közül az elsô 40 fô felvételt nyer köz-
vetlenül az elsô évfolyamra. Sôt beszámítható pontokat is lehet szerezni
annak, aki jó eredménnyel vizsgázik. Az egy év letelte elôtt egy hónappal
közölték velünk, hogy megváltoztak a szabályok. Mindenkinek felvételiz-
nie kell, sôt a plusz pontok is elmaradtak. 

Ekkor úgy döntöttem, hogy mégis elvégzem az államigazgatásit. Ezt
a döntésemet a mai napig nem bántam meg. Jó hangulatban telt el a há-
rom év, jó társaságban, jól éreztük magunkat.    2001-ben megszereztem
az elsô diplomámat.

A szakdolgozatomat arról írtam, hogyan alakul Szada népessége az
agglomerációban (az ide betelepültekkel együtt).

2001 augusztusától a szadai Polgármesteri Hivatalban gyakornokként
dolgoztam Vecsernyés István jegyzô mellett. 2002-ben kineveztek alje-
gyzônek, amelyet pályázat útján nyertem el. Már ismertek, bizalmat
kaptam, a Képviselô-testület mellettem döntött. 

Közben 2001 szeptemberében felvettek a Pécsi Tudományegyetem Ál-
lam-és Jogtudományi Karára, ahol másoddiplomás képzés keretében
folytattam tanulmányimat. 2005. június 11-én avattak doktorrá, ezzel
megvalósult az álmom, megvan a jogi diplomám is! 

MILYEN ÉRZÉS VOLT, AMIKOR DOKTORRÁ AVATTÁK?
Nagyon jó érzés fogott el, hiszen munka mellett négy éven keresztül ke-
ményen tanultam. Sok segítséget kaptam a munkahelyemtôl, fôleg a
vizsgaidôszakokban. Én ezt csak a jó vizsgaeredményekkel és megszer-
zett tudásom felhasználásával tudtam viszonozni. Visszatérve a doktor-
rá avatáshoz, megható pillanat, amikor ott áll az ember az avató bizott-
ság elôtt. Halkan szól a zene, és hatos csoportokban kihívják a talárba öl-
tözött végzetteket.
Középen áll egy jo-
gart tartó személy, és
a Himnuszt hallva, a
jobb kezünk középsô
és mutató ujját a jo-
garra téve mindenki
mondja a saját nevét,
majd utána az eskü
szövegét. A végén pe-
dig mindenkit egyen-
ként szólítanak és ke-
mény kézfogás mel-
lett elhangzik a várva
várt „Doktorrá foga-
dom!” 

Ekkor tudatosul az
emberben, hogy
mindezért négy évet
végig dolgoztam és
tanultam, hogy men-
nyi lemondás van e
mögött. A szórakozás
helyett a tanulás várt
évekig. Azt gondolom, hogy az csak évek múlva igazolódik, hogy érde-
mes volt-e?! Jó érzés volt mindeközben, hogy a családom ott volt a hát-
térben és segítettek, hogy ezt a pillanatot megélhettem. Köszönöm min-
denkinek, aki segített ebben.

Hogyan kerültem a jogi pályára? Nem tudom megmondani. Talán
már gyerekkorom óta bennem élt a vágy. Édesanyám mesélt el nekem
egy régi történetet. Három-négy éves lehettem, anyukámmal takarítot-
tunk és mostuk a terítôket és lepedôket. Száradás után anyukám a
terítôket visszatette a helyükre, közben én a másik szobában fekete filc-
tollal a frissen mosott lepedôk egyikére nagy „pacát” csináltam. Amikor
édesanyám ezt észrevette, úgy döntött, hogy a kislányát megdorgálja és
rácsapott a kezemre. Én a kezeimet hátratéve közöltem 3 évesen: „Anyu,
ehhez neked nincs jogod”! Hogy jutottam odáig, hogy már akkor a jogot
emlegettem…?

MINDIG ILYEN KOMOLY ÉS VISSZAHÚZÓDÓ VOLT?
Igen, ilyen voltam már az óvodában is, mindig jól viselkedtem. Az álta-
lános iskolában is ez volt rám a jellemzô. A középiskolában készülve az
egyetemi felvételire, már kezdtem feloldódni és komolyan készültem a
jogi pályára. Rájöttem, hogy az életben nem úgy alakul minden, aho-
gyan azt eltervezzük. Nem biztos, hogy mindig mindenkire számítha-
tok. Nem mindig onnan jön a segítség, ahonnan várom. A fôiskola és az
egyetemi évek megedzettek. Az ember mindig szerez tapasztalatokat, és
tudomásul veszi, hogy az élet nem mindig olyan szép, amilyennek hisz-
szük. Azt gondolom, hogy a naiv, visszahúzódó kislányból mára egy
szókimondó nô lettem, aki megállja a helyét a világban. Folytonosan for-
málódom napról napra. 

R I P O R T dr. Pál Szilviával
S Z A D A A L J E G Y Z Ô J É V E L
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SZÔCS ÉS KAJTOR KFT.

ÉPÍTÉSZIRODA
TELJESKÖRÛ ÉPÍTÉSZETI

TERVEZÉS, TANÁCSADÁS

2111 Szada, Jókai u. 62.

Telefon: (28) 407-256

Mobil: (20) 936-2718

A SZADAI EMBEREKKEL NAPONTA TALÁLKOZIK, MI A VÉLEMÉ-
NYE RÓLUK?
Általánosságban azt kell mondanom, hogy rendesek, fegyelmezettek,
szorgalmasak és dolgosak. Nagyon sokan tudják, mi a becsületesség és
a tisztesség. A szadaiak gazdag szôlô- és gyümölcstermelô múlttal ren-
delkeznek. Sok az ôstermelô, a földet, a természetet, az állatokat szeretô
ember.

Úgy érzem, hogy nekem eddig személyes ellentétem senkivel nem
volt és remélem, nem is lesz. Akadnak ugyan elégedetlen ügyfelek, de
nem ez a jellemzô. A közigazgatásban törvények vannak, amelyeket szi-
gorúan be kell tartanunk és tartatnunk. Többször kell olyan döntéseket
hoznunk, amelyek bizony nem tetszenek mindenkinek. Végrehajtó szerv
vagyunk és a munkánkat a szabályok, a törvények határozzák meg, de
azon vagyunk, hogy segítsünk. 

A Hivatal kis létszámmal môködik. Munkatársaim nem úgy viszo-
nyulnak hozzám, hogy aljegyzôi beosztásban a munkáltatójuk, a
fônökük vagyok. Eddigi munkámmal – remélem bebizonyíthattam –
minden munkatársammal jó a viszonyom és a „barátjuk” vagyok. 

MILYEN TERVEI VANNAK A JÖVÔT ILLETÔEN?
Egy kicsit szeretnék pihenni a sok tanulás után, kikapcsolódni. Szakmai
téren szeretném a jogi szakvizsgát letenni, ehhez három év gyakorlati
idô szükséges. A közigazgatást nagyon megszerettem, és ezen belül kí-
vánok dolgozni, de nem tudhatom mit hoz a jövô...? 

MI A KEDVENC IDÔTÖLTÉSE?
Kikapcsolódásként zenét hallgatok, olvasás, színház, buli. Szabadidôm-
ben a barátaimmal kirándulni megyek, jóízô beszélgetéseket, vitákat foly-
tatunk, kibeszéljük magunkat. Szeretem a természetet és az autóvezetést.
Van egy kis Renault személygépkocsim, a vezetés nagyon kikapcsol. Sze-
retek utazni, világot látni. Imádom a virágaimat gondozni, és érdekel a
lakberendezés is. No meg persze nem mondtam le a tanulásról sem.

MI AZ, AMIT MÉG EL SZERETNE MONDANI?
Köszönöm a lehetôséget, hogy beszélhettem egy kicsit magamról. Kö-
szönöm továbbá a segítséget – elsôsorban a családomnak –, hogy mind-
ezt, amit elértem, magaménak tudhatom. Fôleg azt az értékrendet,
amelyben számomra nagyon fontos a tisztesség és a becsület, amelynek
birtoklása nagyban köszönhetô a szüleimnek, a testvéremnek, a nagy-
szüleimnek, közöttük nagyapámnak, aki sajnos, már nem él, de sokszor
gondolok rá.

Kedves Szilvia! Örülök, hogy bemutathattuk és gratulálok a doktori
kinevezéséhez. Kívánom, hogy tervei, elképzelései sikerüljenek. Marad-
jon továbbra is ilyen komoly, megfontolt. Álljon továbbra is a jog és az
igazság oldalán.

a beszélgetést lejegyezte: Vágó Ferenc

REÁL MEN’S
ÖLTÖNYHÁZ
Rendkívüli öltöny és télikabát vásár

Közvetlen gyári értékesítés!
Extra méretekben is!

BBuuddaappeesstt,,  XXVV..  RRáákkooss  úútt  7700..  
((SSzzeerreennccss  uu..  ssaarrookk))

Tel: 306-4010
Nyitva tartás: 10–18, szombaton 9–13.

ÖLTÖNY, ZAKÓ, 
PANTALLÓ CSERE
Behozott használt, szakadt, megunt, 

kihízott öltönyét beszámítjuk!

Ingek, nyakkendôk, övek, 
egyéb kiegészítôk.

MMÉÉRREETTRREE  IIGGAAZZÍÍTTÁÁSS

Felhívás!
Felhívjuk a lakosság figyelmét, hogy az 1980-ban megváltott 
sírhelyek 2005. évben lejárnak. Ezért szíveskedjenek az újra meg-
váltás céljából a Polgármesteri Hivatalba ügyfélfogadási idôben
befáradni.
Egyben felhívjuk a figyelmet, hogy aki az 1980 elôtti években 
vásárolt sírhely újra megváltási kötelezettségének még nem tett
eleget, az mielôbb rendezze, mert az újra meg nem váltott sírhe-
lyek eladásra kerülnek.

A sírhelymegváltás ára:
egyszemélyes sírhely 2.300,– Ft
kétszemélyes sírhely 5.750,– Ft

Szada Község Önkormányzata
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December 10-én szombaton 18 órától

Sebestyén Márta
énekes 
és Szokolay "Dongó" Balázs
népzenész 
Adventi 
Koncertje

Jegyek árusítása
november 28-tól 
a Faluházban
elôvételben 
600 Ft 
a helyszínen 
1200 Ft

Mindenkit
szeretettel várunk!
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A Faluház rendezvényei

Advent Szadán
„ … csönd gyûlik földünkre, bársony 
egyszer csak, egyszer, angyalok szálnak alá zizegô szárnyon”

(Csanádi Imre)

November 26. szombaton 14-18 óra

Adventi készülôdés c. kézmûves mûhely 

Adventi koszorú, ajtódísz, asztali dísz készítése, gyertyamár-

tás és gyertyadíszítés

Foglalkozásvezetô: Zöld Edit, Vértes Ancsa, Szarka Zsuzsa,

Falucskai Zoltán

December 3. szombat 14-18 óra

Ajándékkészítô kézmûves mûhely

Szalma csuhé, origami karácsonyfadíszek, gyapjú angyalka

készítése, bôrdíszmûves munkák, saját tervezésû ajándék

kísérôk csomagolópapír kötözôk készítése

Foglalkozásvezetôk: Dulai Éva, Kovács Zsuzsa, Járvás Éva,

Horváth Anikó, Gyenes Krisztina, Bagi Katalin, Pollák Judit

17 órától Aprók Tánca (3-6 éves gyerekeknek)

December 5-én 17 órakór 

Idôsek Napja c. ünnepség

Szeretettel hívunk minden idôs szadait a Faluházba, zenés

mûsorral, vendéglátással várunk mindenkit!

December 10. szombat 18 óra

Sebestyén Márta énekes és Szokolay „Dongó” Balázs nép-

zenész adventi koncertje

Jegyek árusítása november 28.-tól a Faluházban

Elôvételben 600 Ft a helyszínen 1200 Ft

December 17. szombat 

… született kicsinyded Jézus … c. Falukarácsony

16 óra a Faluház elôkertjében szabadtéri betlehem, gesztenye-

sütés, sütôtök, forralt bor, tea, kalács várja az ünnepre

érkezôket

17 órától ajándékmûsor a Mûvészeti iskola növendékei és

mûvész tanárai, a gödöllôi Dudazenekar, a negyedik osztá-

lyos diákok, valamint az egyházi kórusok részvételével. Öku-

menikus igeválasztás a katolikus, református és a baptista

egyházak képviselôivel.

Felhívás, kérés!
A Községi Kórus és vezetôi: Danku István karnagy és Györe Zoltán
zeneszerzô tervei szerint 2006 májusában – a Székely Bertalan Nap
estéjén – ismét bemutatjuk a Szadai évszakok c. oratóriumot. 

Székely Bertalan festômûvész születésnapja május 8-án van, ám a fa-
lu az Önkormányzat SZMSZ-ében május második vasárnapjára teszi
a megemlékezést, hogy az Anyák Napjával az ne ütközhessen. Az
ünnepnap 2006-ban tehát, május 14-e, kivéve, ha az országgyûlési
képviselô-választást erre a napra tûzik ki!.

A rendezvényre meghívtuk a Gödöllôi Leánykart, valamint kiegé-
szítjük a bemutatást fényjátékkal, zenészekkel, táncosokkal, óvodás
és iskolás szereplôkkel is.
A felkészülés, a színpadterv, a bemutatás költségeinek meghatározá-
sát a képviselô testület vállalta.

Szeretnénk, ha újabb tagok is jelentkeznének, akik vállalni tudják 
a kedd esténként 5-7 óráig tartó gyakorlást a Faluházban.
A táncosok a Varrodában találkoznak a számukra megfelelô 
idôpontban.

Az elsô találkozás és próba:
2006. január 10-e, kedd este 17 óra – Faluház

Szeretettel várnak mindenkit a régi kórustagok és vezetôik!
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Ebben az évben is hagyományosan október 18-án ki-
mozdult az iskola, hogy egy-egy értékes, érdekes
helyre eljusson minden osztály. Most elôtte a munka-
közösséggel ajánlást is készítettek az egyes évfo-
lyamok számára.
Mi lett belôle?
Nézzünk néhány beszámolót!

Múzeumi Nap
1. a és 1. b osztály 
Az elôzetesen eltervezett programot teljesíteni tud-
tuk.
9. 48-kor indult a helyi járat, melyrôl 10 órakor le-
szálltunk Gödöllôn. 5 perces séta után a Gödöllôi Vá-
rosi Múzeumban voltunk, ahol nagyon kedvesen fo-
gadtak minket.
Végig volt velünk egy barátságos, a kiállításokat jól
ismerô néni. Mesélt a gyerekeknek. Több mint egy
órát töltöttünk a múzeumban. Az elsôsöknek éppen
elég volt ennyi. Átmentünk a parkba, megebédel-
tünk (uzsonna), majd egy kellemes 20–25 perces séta
után eljutottunk a Mezôgazdasági Gépek Múzeumá-
ba. Egy úr bekapcsolta a gépeket, a gyerekeknek na-
gyon tetszett .Ezután visszasétáltunk a parkba. Itt
egy jó órát játszottak, labdáztak a gyerekek. 15-
órakor indultunk a helyi járattal vissza. .
Szerintünk az elsôsöknek jó program volt.

Múzeumi nap
Kirándulásunk elsô állomásaként megtekintettük a
Hôsök terét.
Majd a Mezôgazdasági Múzeumba mentünk. Kriszti
néni kiosztotta a feladatlapokat, melyek segítségével
részletesebben megismerkedhettünk a kiállított tár-
gyakkal, állatokkal.
Számunkra nagyon érdekes volt a nagy medve,

ôskori eszközök, agancsok, kitömött állatok, gom-
bák, madarak tojásai és a 280 éves tölgyfa.
Sajnos nagyon hamar elröpült ez a pár óra.
Tovább indulva elérkeztünk az Állatkertbe. Itt már
jártunk elsô osztályos korunkban. Most felidézhet-
tük szép emlékeinket. Gyûjtöttünk újabb élményeket
is: etettük a zsiráfot, hallgattuk a majmok rikácsoló

beszédét, a fehér farkasok, színes papagájok, ragado-
zó állatok, hüllô mind- mind szép látványt nyújtot-
tak. Bemehettünk az állatsimogatóba, ahol megsimo-
gathattuk a kecskéket. Nagyon vicces és barátságos
állatok voltak.
Késôbb a vattacukor majszolása után még vásárol-
hattunk egy kis ajándékot.
Hazafelé fáradtan, de sok emlékképpel érkeztünk
meg.

3. osztály

Múzeumi nap
A mi osztályunknak és a 4/a-nak az úti célja a Cso-
dák palotája.
Reggel fél 9-kor jött értünk a busz, ami elvitt egészen
a múzeumba.
Mikor bementünk mindenki szaladt játéktól játékig.
Egy idôre be kellett fejeznünk a szórakozást, mert

elôadást néztünk meg. A sûrûséget és a gravitációt
tanulmányoztuk. Nyûgösen, de végigültük az egé-
szet.
Azután ismét belevethettük magunkat a minden nap
csodáiba.
Bár nem elôször jártunk itt, de a számtalan apró cso-
da újból és újból lenyûgözött minket.
Feküdtünk fakír ágyon, bicikliztünk a levegôbe, ör-
döglakatot nyitogattunk és akár hihetô akár nem ke-
zet fogtunk önmagunkkal.
Futottunk futópadon, és aki 30 kg alatti (közülünk
nem sokan) az kipróbálhatta milyen a holdon sétálni.
Sok játék nem mûködött, pedig szívesen kipróbáltuk
volna újból a kocka kerekû autót, és a Bermudahá-
romszög rejtelmeit.
Mindannyiunk számára vidám és élményekben gaz-
dag nap volt.
Köszönjük Kati néni!

6. a. osztály

Múzeumi nap
Tegnap az-az kedden elmentünk Kiskunmajsára.
Egy jó pár óra múlva megérkeztünk egy igen színpa-
tikus otthonos Múzeumhoz. Egy öreg bácsi fogadott
minket. Ô elmesélte, hogy akkoriban hogy zajlottak
az 56-os évek.
Hát amit a bácsi elmondott engem nagyon megérin-
tett. Próbáltam minél jobban odafigyelni, a bácsi
minden egyes szavára. hisz azért is mert a történe-
lem órákra hasznos lehet, meg azért is mert engem
valahogy érdekelnek az akkori idôk. Nagyon élvez-
tem mikor a bácsi mindig, mondta, hogy ô és öccse,
hogy bántak el a katonákkal. Hihetetlen volt szá-
momra, hogy én milyen szerencsés vagyok hogy
nem az akkori években éltem., hisz olyan szörnyûsé-
gek voltak. Megtudtam, hogy, hogy álltak ellen a tan-
koknak. Megtudtam azt is , hogy volt egy különleges
kabátjuk, az ellenségnek és az mindig meggyulladt,
ha kiakartak mászni az égô tankból. A bácsi magáról
és családjáról is beszélt, mentünk egy kápolnaszerû-
ségbe, mondhatjuk úgy is , hogy a szomszédba.
Ott nagyon szépen meg volt csinálva a mennyezet,
mert a neon lámpákat úgy helyezték el mint az égen
a csillagképeket.
Majd elénekeltük az elhunyt Pongrátz Gergelynek a
Himnuszt A bácsi nagyon meg volt hatódva. Meg-
tudtuk miért hívták mártíroknak a kivégzetteket és
miért hívták a csatában elhunytakat hôsöknek. Ne-
kem végül is nagyon érdekes volt ez a kirándulás.

8. osztály
Vöröss Fanni

Múzeumi nap az iskolában

■ Szadán a Présház út  19-ben lévô ház eladó.  06-70-225-7929
■ 1026 m 2-es kertföld a Szadán a Diósban eladó.  Tel . :  06-28-404-220.
■ 600 négyzetméteres fertôdi  málnás Szadán bérbe kiadó vagy eladó!

Tel . :  06 28 404-490
■ 1120 m 2-es szántóföld Szadán a Négerföldön eladó.  Tel . :  06-28-404-220.
■ Eladó egy újszerû ál lapotú hordozható cserépkályha,  egy vaskályha 

és két  szép francia heverô.  06-209-354-867.
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Osztály Hová? Kivel?  
1. a. Gödöllô Kovács Zsuzsanna
1. b. Fodorné V. Enikô 

Patakiné Sz.Szilvia  
2. a. Tájház Galgamácsa Harsányi Sándorné 

Zsámbok 
2. b. Mezôgazdasági Múzeum Simonné Horváth Anikó

Állatkert  Budapest Benárd Katalin
3. o. Mezôgazdasági Múzeum Bártfai Krisztina 

Állatkert  Budapest 
4. a. Csodák palotája  Budapest Járvásné Seres Éva
4. b. Mezôgazdasági Múzeum Pollákné Tóth Judit

Szépmûvészeti Múzeum 
Állatkert  Budapest 

5. o. Szépmûvészeti Múzeum Kramer Judit
Állatkert  Budapest 

6. a. Csodák palotája  Budapest Füziné Visy Piroska  
6. b. Vármúzeum Esztergom Téglás Gábor  
7. o. Matrica Múzeum Mácsainé Verók irén

Százhalombatta 
8. o. 56-os Müzeum Kiskunmajsa Ágotai Ferenc 



gy kis történelmi visszapillantás. Magyarországon a jelenleg
létezô óvodák elôdei, az 1800-as években az ipari forradalmak
idején váltak szükségessé. Hazánkban a legelsô „Kisdedóvó”
intézetet 1828-ban Budán korompai gróf BRUNSWICK TERÉZ sa-
ját házában nyitotta meg. Ennek neve „ANGYALKERT” volt.

Késôbb Pesten, Kolozsvárott, Pozsony, majd 1846-ban Szegeden létesí-
tettek kisdedóvót. 

Az „ÓVÓ” által elért sikereket a város hatóságai is méltányolták s az
1854. évi április 21-én tartott választmányi ülésen a belvárosi „ÓVÓ”
fenntartására 2000 Ft tôke kamat járulékát szavazták meg. A következô
„ÓVÓ” 1872. évben Rókuson nyílt meg. A Nôegylet 1873-ban minden
„ÓVÓ”-nál a FRÓBEL-féle játszó-nevelési rendszert valósította meg.
„Láthatjuk tehát, hogy a 3-6 éves gyermekeket egyrészt a szülôk távol-
létében ápolni és gondozni, másrészt a rendre és tisztaságra szoktatni,
szellemi és erkölcsi fejlôdésüket elômozdítani volt hivatva intézni.” 

Az új intézmény állami rendezését az 1891. XV. t.c. tartalmazza. A kis-
dedóvó intézetek és ezek kellékeit és munkakörét, felállításuk és fenn-
tartásuk kötelezettségét, igazgatását, felügyeletét ebben határozták meg,
amely egyben „Óvó bácsik és nénik, dajkák kiképzésérôl” és az „óvónô-
képzô intézetek” létrejöttérôl is intézkedett. Érdekesség, hogy kezdetben
több volt az óvó bácsi, mint az óvó néni. A törvény azt is szabályozta,
hogy a szülôk és gyámok, ha nem tudták igazolni, hogy a gyermekek
otthon is kellô gondozásban és felügyeletben részesülnek, akkor a gyer-
meküket pénzbírság terhe alatt a helyben létezô „Kisdedóvó” Intézetbe
járatni kötelesek!!!

Ezen történelmi visszapillantás után megkértem a óvoda vezetôjét
Weitz Magdolnát, beszéljen magáról, hogyan kezdôdött, miért akart óvónô
lenni?

Budapesten születtem, Veresegyházon nevelkedtem, ahol édesanyám
óvónô volt, mondhatnám azt is, hogy az óvodában nôttem fel, magam-
mal hoztam a környezeti hatást, emlékeket. Az általános iskolát
Veresegyházon, majd a „Fóti Gyermekfelügyelôi és Óvónôi Szakközép-
iskolában” folytattam tanulmányaimat, itt is érettségiztem. Az
Óvónôképzô Fôiskolát – amely fôiskolai diplomát is adott – Kecskemé-
ten végeztem. A kötelezô gyakorlati idômet Sopronban és Komáromban
töltöttem. Fiatalabb koromban a tanítónôi pálya felé is kacsintgattam,
sôt a gyógypedagógia is érdekelt. 

Elsô munkahelyem a gödöllôi óvoda volt, ekkor már tudtam, hogy
1974. november hónaptól a szadai óvodában kerülök. A sors úgy látszik,
nekem az óvónôi pályát szánta és nem is bántam meg, hogy Szadán kö-
töttem ki. Elôször, mint csoportvezetô óvónô, majd vezetô-helyettesként
segítettem az akkori óvodavezetô, Ocsovainé Szabó Erzsébet munkáját,
aki 1967-tôl dolgozott itt és 2002-ben ment nyugdíjba. Nagyon kedves,
aranyos volt, akit lehetett szeretni közvetlenségéért, ugyanakkor sokat
lehetett tanulni tôle, fôleg szakmai alázatot és hivatástudatot. Sokat tett
azért, hogy a szadai gyerekek ne otthon, hanem az óvodában készülje-
nek fel az iskolára.

1984. szeptemberétôl megbízott, majd 1990. szeptembertôl, mint kine-
vezett vezetô óvónô végezhettem a munkámat. Ezen idô alatt számtalan
dicséretben és jutalomban, egyszer pedig miniszteri kitüntetésben része-
sültem.

Veresegyházon lakom a családommal. 
Milyenek a körülmények az óvodában?
Óvodánk a mai arculatát 1987-ben nyerte el. Jelenleg is folynak a fel-

újítási munkálatok, de ezek nem zavarják az óvoda napi mûködését.
Egyelôre konyhánk ugyan nincs, de az élelmezésünket a gödöllôi Kaló-
ria Kft. biztosítja, az egyetem kony-
hájáról. Az épülô modern konyhá-
ban szakképzett konyhai dolgozók
és az élelmezés-vezetô gondosko-
dik majd a gyermekek ellátásáról.
Gyümölcsöt minden nap kapnak a
gyerekek. Az óvoda berendezése,
felszereltsége minden igényt kielé-
gít. A csoportok helyiségei világo-
sak, különbözô játékokkal történô
ellátása megfelelô. 

Hány csoportban foglalkoznak a
gyerekkel?

Sokáig négy csoportunk volt, de
ez év ôszétôl egy új csoporttal
bôvültünk. Hozzánk csatolták a
kiserdei magánóvodát egy vegyes
csoporttal, így most 1 kis-, 1 közép-
, 1 nagycsoportban és 3 vegyes cso-
portban neveljük a gyerekeket.

A csoportok létszáma 23-30 fô közötti és 2 óvó néni és 1-1 dajka fog-
lalkozik velük. Helyettesem Lovászné Kozma Edit, az élelmezési vezetô
Illés Andrásné. Az óvodának van logopédusa, Somfai Andrásné és pszi-
chológusa, Tóth Edit. Fôszakácsunk Orosz Imréné, konyhásaink: Zsiga
Zoltánné, Nagy Sándorné, Szita Istvánné, Seres Zsoltné.

CSOPORTJAINK:
„Napocska” kiscsoport: 13 lány, 15 fiú. Óvó nénik: Lovászné Kozma

Edit, Horváthné Nemecsek Éva. Dajka: Gombai Józsefné.
„Méhecske” középsô csoport: 19 lány, 11 fiú. Óvó nénik: Nagyné Pin-

tér Erzsike, Illés Krisztina. Dajka: Horváth Éva
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Weitz Magdolna óvodavezetô

A Gomba csoport

„ANGYALKERT”...... „KISDEDÓVÓ”...... „ÓVODA”......!

Befejezetlen riport a szadai Székely
Napközi-otthonos Óvodájáról
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„Katica” vegyes csoport: 11 lány, 12 fiú. Óvó nénik: Gyenes Krisztina,
Boros Lilla. Dajka: Bakos Gáborné (Erzsi néni)

„Süni” vegyes csoport: 14 lány, 16 fiú. Óvó nénik: Molnárné Gajjas
Andrea, dr. Szôkéné Botár Mónika. Dajka: Bozsiné Tóth Erzsike

„Gomba” nagycsoport: 11 lány, 16 fiú. Óvó nénik: Farmosi Lászlóné
Ildikó, Palánkai Károlyné Margitka. Dajka: Magyar Zoltánné Ilonka

„Kiserdei” vegyes csoport: 8 lány, 2 fiú. Óvó nénik: Kovácsné Lesták
Szilvia, Novákné Ulicska Rita. Dajka: Farkas Brigitta, Marsalkó Istvánné
Márta

Az idejáró óvodások, fôleg akik jövôre iskolába mennek, mit kapnak útrava-
lóul az óvodától?

A napközis óvoda nevelési-oktatási intézmény, ahol a szakképzett
nevelôk igyekeznek családias légkört kialakítani. Tevékenységükkel a
gyermekeink figyelmét, az ôket körülvevô világ történéseire irányítják.
Fô célunk az iskolára való felkészítésen kívül a hagyományôrzés.
Együttmûködünk a falu hagyományôrzô csoportjaival. 

Munkatársaim felelevenítenek olyan szokásokat, mint az évente
megrendezésre kerülô szüreti felvonulást, mulatozással és színpadi sze-
repléssel egybekötve, lakodalmas, Luca napja, betlehemezés, karácsony,
farsang, húsvéti szokások, stb. Az óvodások rendszeresen megfordul-
nak a tájházban, ahol élôben találkozhatnak a régmúlt idôkben használt
eszközökkel, tárgyakkal. 

A gyerekek megismerkednek a néptánccal, népzenével. Rendszere-
sen részt vesznek és szép sikereket érnek el a kistérségi néptánc-találko-
zókon. A faluban ápolják Székely Bertalan emlékét, akinek munkássá-
gát már kicsi koruktól kezdve megismerhetik. Gyakran eljárnak a Szé-
kelykertbe. Eljárnak színházba, bábelôadásokra, de neves elôadó mûvé-
szekkel is találkozhatnak. Õsszel és tavasszal kirándulásokat szerve-
zünk. Ilyenkor busszal felkeressük az ország nevezetes helységeit,
amely mindig nagy élményt jelent úgy a gyerekeknek, mint a
nevelôiknek. 

Két éve a nagycsoportosaink úszásoktatásra járnak Veresegyházra, a
tanuszodába. Nevelési célunk, hogy az óvodás gyerekeink nyugodt,
élménygazdag környezetben nevelkedjenek. Arra törekszem, hogy a
környezetükben jól eligazodó, önálló gondolkodású gyermekek kerülje-
nek be a tudás fellegvárába, az iskolába.

Köszönöm a beszélgetést. Kívánok a további munkájához sok sikerél-
ményt, jó egészséget. Gratulálok munkatársainak, úgy látom és érzem,
hogy jó csapatot sikerült összehozni. Összegezve, nagyon jól éreztem itt
magam.

Természetesen találkoztam a kis-, közép-, vegyes- és nagycsoportos
gyerekekkel és kérdezgettem ôket, hogyan érzik magukat az óvodában?
Nagyon felszabadult, derûs, jókedvû hangulat uralkodott minden meg-
látogatott csoportnál. Nagyon kíváncsi voltam arra a nagy-csoportos
„Gomba” nevû csoportra, akik szerepeltek a szüreti felvonuláson, vala-
mint a színpadon is nagy sikert arattak. Elsô találkozásunkkor megbe-
széltük, hogy lerajzolják élményeiket a szüreti felvonulásról, én viszont
elmondok egy mesét jutalomként.

A második találkozásnál megmutatták rajzaikat, körbeültek és el-
mondtam a megígért mesét. Nagyon jó érzés volt óvodásnak lennem,
nagyon jó volt közöttük ülni és beszélgetni velük. Köszönöm, hogy
együtt lehettem velük, remélem, megtartanak emlékezetükben. Én nagy
szeretettel gondolok minden kis óvodásra, barátként üdvözlöm ôket.

Vágó Ferenc
gyakorló nagypapa

Tájékoztatás 
a Kiserdei Óvodáról

A kiserdei óvoda 2005. októberétôl önkormányzati óvodaként
mûködik.

Lehetôség van arra, hogy oda írassák be 3-6 éves korú gyer-
mekeiket a szülôk. Csak az étkezésért kell fizetni, az egyéb
óvodai ellátás térítésmentesen történik. Az óvoda erdô mel-
lett, a Béke utca 46. szám alatt található, az erdei játszótérrel
szemben, csendes környezetben. Az épület modern, korszerû,
tágas elrendezése otthonos, gyermekekhez igazodó, az óvodai
feltételeknek kiválóan megfelel. Berendezési tárgyai szépek, a
játékok változatosan fejlesztenek. 

Az óvodai élet (tevékenységek, szokások, iskolába felkészí-
tés) a Dózsa György utcai óvoda nevelési programjához iga-
zodik. Vegyes csoporttal (3-6 éves korú gyermekek együtt)
foglalkoznak fôiskolát végzett óvoda-pedagógusaink. Bôvebb
tájékoztatást a 28/503-586-os telefonszámon kérhetnek.

Veitz Magdolna óvodavezetô

Bertalan AMK 
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Nyugdíjas híradó!
Lassan vége a 2005-ös évnek, s ilyenkor visszatekintünk az elmúlt
hónapokra, számba vesszük az elvégzett munkát. Most mi is így
teszünk, kicsiny közösségünkben. Hétfônként jövünk össze rend-
szeresen, ezeken az összejöveteleken beszélgetések, rendezvények
szervezése, elôadásra készülés folyik. Ez az év eseményekben gaz-
dag volt számunkra, ezekbôl szeretnénk röviden ízelítôt adni re-
mélve, hogy több nyugdíjas is kedvet kap és csatlakozik kis csapa-
tunkhoz.

■ Március – elôadás az idôsek vizelettartási, ér – és mozgásszer-
vi problémákról

■ Április – közös Tavaszi bál a veresiekkel, jól sikerült elôadással
■ Május – részvétel a majálison, ahol fôztünk és 1. helyezést ért

el a „Nagyi konyhája” csapat
■ Az ovisok bensôséges Anyák napi mûsort adtak a nagyik és

dédik számára
■ Részt vettünk a Székely Bertalan emlékünnepségen, ahol ko-

szorúztunk.
■ Csömörön voltunk a „Csömöri lakodalmas” felvonuláson
■ Nyugdíjas találkozót rendeztünk, ahol Héreg, Aszód, Gödöllô,

Veres, Szada klubjai léptek fel, mutattak be tartalmas mûsorszámo-
kat

■ Június – Részt vettünk a Cserkeszôlôn rendezett VIII. Orszá-
gos és Nemzetközi Nyugdíjas találkozón a szadai lakodalmas
elôadásával

■ A Hôsök Napján koszorúztunk az emlékmûnél
■ Július, Augusztus – Fürdés, kirándulás, Jászapáti, Bogács
■ Szeptember – részt vettünk az aszódi Nyugdíjasok 25 éves év-

fordulóján, ahol szerepeltünk is, és nagyon jól éreztük magunkat
■ Október – Veresen voltunk a hagyományos ôszi találkozón,

ahol szintén kabaréjelenetekkel, szavalattal, szóló énekkel és dal-
csokorral vettünk részt.

■ November – a Vigadóba kirándulunk Nóta és Operett mûsorra
■ December – Karácsonyi készülôdés, Idôsek napja

Negyedévenként megtartjuk névnapjainkat, közös vacsorával,
énekléssel.

Ez történt 2005-ben és ha kedvet érez a 60-70-80-as nyugdíjas,
jöjjön közénk, legyen tagja ennek a lelkes kis csapatnak.

Emléklapunkat és díszoklevelünket lásd a 3. oldalon.

Kiss Andrásné klubvezetô

A Pince-klub
novemberi, 
és decemberi
eseményei
Nyitvatartás:
Csütörtök: 16.00-20.00
Péntek: 16.00-22.00
Minden Pénteken 17.00-20.00 Tini-klub, a 13-15 éves fiatalok
számára! 
Mindenkit szeretettel várunk!

NOVEMBER:
10. csütörtök: Teaház
11. péntek: Activity Party
17. csütörtök: Teaház
18. péntek: Csocso-Darty verseny
24. csütörtök: Teaház
25. péntek: Drum and Bass Party

DECEMBER:
1. csütörtök: Teaház
3. szombat: Karaoke verseny
8. csütörtök: Teaház
10. szombat: Felnôttek bulija (Faluház)
22. csütörtök: Teaház
23. péntek: Ünnepváró
31. Szilveszteri Party
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A Szada S.E. Lovas Szakosztálya 
újra nyíltnapot rendez

2005. december 10-én szombaton
12 órai kezdettel.

A rendezvény helyszíne a Napóra.

Újra szeretettel várjuk a lószeretô szadai
gyerekeket és felnôtteket, hogy a Mikulás
látogatása után négy lábú barátaink is örömet
okozhassanak.
A lovagoltatás ingyenes, de mindenki saját
felelôsségére vesz részt a rendezvényen.
A kilátogatók részére ismét lesz büfé, ahol
éhüket és szomjukat csillapíthatják.
Nagyon jó szórakozást kívánunk minden
kedves érdeklôdônek.

Szada, 2005. november 10.

Tisztelettel
Szada S.E. Lovas Szakosztálya

A részletekrôl érdeklôdni lehet 
Czapp Bélánál: 06-30/9312-207

Lovas Nyíltnap

Képeink az elôzô nyílt napon készültek

Állatorvosi Ügyeleti Szolgálat
2005. december hónapban

Ügyeleti idôszak I. körzet: Gödöllô  
XII. 3-4. Dr. Csernai Ferenc

Mogyoród, Rákóczi u. 7.
06-20-945-78-16  

XII. 10-11. Dr. Michalik László
06-20-981-3100  

XII. 17-18. Dr. Szász László
Veresegyház Levendula u. 63.
06-30-991-70-92  

XII. 24-26. Dr. Koleszár István
Gödöllô Árpád u 32.
06-30-535-55-23  

2005. XII. 31-2006. I.01. Dr. Bodó Szilárd
Gödöllô, Kossuth L. u. 39.
06-30-962-22-05  

Ügyeleti körzetek:
I. Gödöllô, Szada, Mogyoród, Veresegyház, Erdôkertes,
Vácegres
II. Aszód, Bag, Kartal, Domony, Iklad, Galgamácsa,
Váckisújfalu, Verseg
III. Tura, Galgahévíz, Hévízgyörk, Valkó, Vácszentlászló,
Zsámbok, Dány
IV. Pécel, Isaszeg, Kerepes, Kistarcsa, Nagytarcsa, Csömör   

Veresegyház, 2005. november 21.

Dr. Mohai Imre sk. kamarai megbízott
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Ezúton szeretnék meghívni minden kedves szadai lakost 
a megrendezésre kerülô          

ÉJSZAKAI sportnapunkra, melyet

2005. november 25-én 17 órától rendezünk
a Székely Bertalan Ált. Iskola tornatermében az alábbi 

programokkal:

Tornateremben: 
17–19 óráig  kosárlabda

19 – ?  óráig asztalitenisz (HAJNALIG VAGY MÉG TOVÁBB)

A folyosón:
– sakk – társasjáték – kártya – cso-cso

valamint kellemes hangulat és jó ízû beszélgetések várnak
mindenkire.

Belépôdíj:  –  nincs, viszont szívesen fogadjuk a közös 
asztalra hozott sütiket, üdítôket.

Korhatár: –  nincs

Figyelem!  11. 25-én már délután 17 órától akár másnap
reggelig is várjuk az elfoglalt, de sportolni vágyókat 

sok szeretettel.

Szadai Sport Egyesület

GYÓGYTORNA KLUB
TÁJÉKOZTATÓ

A Szociális Alapszol-
gáltatási Központ 
ingyenes GYÓGY-
TORNA KLUBOT
indított nyugdíjas 
korúak számára. A
gyógytorna helye a
volt Varroda közössé-
gi terme, minden csü-
törtökön 11-12 óráig.

Gyógytorna klubunkban kellemes zene mellett tartásjavító,
gerinc és ízületi problémákat célzó, átmozgató tornát vezet
gyógytornász szakember.

Az érdeklôdôket szeretettel várjuk, a tornához szükséges
polifómok és tornabotokat mi biztosítjuk. A tornához csak a
szükséges melegítô ruhát, torna/edzô cipôt és tiszta
törölközôt kell hozni. Amennyiben ízületi problémáiról szó-
ló leletei is vannak, úgy azokat is hozza magával, a gyógytor-
nász munkáját elôsegítve ezzel. 

Szabó Györgyi Szoc. Alapszolg. Közp. 

LADIK
(Laza Délutáni Ifjúsági Klub)
2005. november 14. én a Faluházhoz tartozó Székely Ház pin-
céjében a LADIKlub elindult. A kezdeményezés elsôsorban az
alacsonyabb életkorú (általános és középiskolás) gyerekeket,
fiatalokat célozza meg, de a nagyobbak elôtt is nyitva áll. 

A klubvezetôk önkéntesekbôl és a Szociális Alapszolgáltatá-
si Központ (SZAK) munkatársaiból álltak össze (kb. 10 fô), aki-
ket a szociális szakmai kívánalmaknak, és a klub céljainak
megfelelôen felkészítünk. A koordinációt, valamint a szakmai
felügyeletet a SZAK végezi.

A klub hétfôtôl csütörtökig, 16-20 óráig várja a betérô fiata-
lokat egy kellemes, és biztonságos délután eltöltésére. Ezen
idôszakok alatt a látogatóknak lehetôségük van kötetlenül be-
szélgetni, játszani, inni egy forró teát, csocsózni, darts-ozni,
számítógépezni, internetezni, esetleg a munkatársak segítsé-
gét kérni a problémáikkal kapcsolatban. 

Kiemelkedô feladat a viselkedési szabályokhoz történô kö-
vetkezetes ragaszkodás. Fontos, hogy a klubban a korosztály-
hoz tartozó fiatalok jól érezzék magukat. Szeretnénk megvé-
deni, segíteni ôket a „normális” közösség szervezôdésben. Cé-
lunk, hogy a szadai fiatalok szeressék a falut, a felnôtteket és
egymást és érezzék ezt viszont is. Tudjuk, hogy problémáikért
a felnôtt társadalom felelôsséggel tartozik, ezért kötelessége
támogatni ôket, „mert ez a most érkezô, puha vonású jövô,
egy kicsit meredek.”

Kérjük, hogy a Székely-kert közelében élôk türelmükkel tá-
mogassák munkánkat, bár nyugalmuk megzavarásának elke-
rülésére, maximálisan odafigyelünk. A fiatalok szüleitôl pedig
azt várjuk, hogy tiszteljenek meg bizalmukkal, mert vigyázunk
gyermekeikre, és igyekszünk pozitív, elfogadó és elfogadható
példák lenni számukra. Engedjék, küldjék a srácokat a
LADIKlubba!  

Köszönettel: Boros Gábor (SZAK)

Könyvajánló
A Dulai házaspár Hímzés keresztöltéssel címû könyvét
annak ajánljuk, aki meg szeretne ismerkedni ezzel a vi-
szonylag könnyû, ám nagyszerû
alkotási lehetôséggel. Ezzel a
kellemes idôtöltéssel egyúttal
széppé tehetjük otthonunkat
és ruháinkat.
A közel 100 oldalas kiadvány
felöleli az összes lényeges
tudnivalót, kezdve a népha-
gyományoktól a lakás
különbözô részeire aján-
lott mintákig. 
Kellemes idôtöltést kí-
vánunk az olvasáshoz
és aztán a kézimunká-
záshoz is.
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Manapság sajnos ritkaság számba megy, ha
egy házaspár ötven boldog, szerelmes évet tölt
el együtt. Vigasztaló tény, hogy azért akadnak
ilyen szerencsések. Ôk szolgálhatnak nekünk
bizonyítékul mindarra, hogy ez nem lehetet-
lenség.

Köszöntsük szeretettel Petrák Andrást és fe-
leségét, Petrák Andrásné Lidi nénit, akik
meglepô ôszinteséggel engednek betekintést
nyernünk az ô meghitt és csodás életükbe!

Sz.A.: Mi volt a legboldogabb pillanat ez
alatt az ötven év alatt?

Petrák Andrásné: Amikor a gyermekünk
megszületett.

Petrák András: Számomra is az volt a legbol-
dogabb perc.

Sz.A.: Mikor született a gyermek, a házas-
ságnak melyik idôszakában?

Petrák Andrásné: Huszonnyolc évesen szül-
tem ôt. 

Petrák András: Elôször feleségeméknél lak-
tunk, aztán megvettük a mostani házunk he-
lyén lévô házat, havonként törlesztettük.

Sz.A.: És a névválasztás?
Petrák Andrásné: Két neve van: Petrák Ár-

pád András.
Petrák András: Nekem megtetszett az Árpád

név. Magyar név.
Sz. A.: Gondolom, azért nem volt mindig

rózsás a helyzet. Hogyan oldották meg a gon-
dokat?

Petrák Andrásné: Mindig megbeszéltünk
mindent, illetve jól átgondoltunk. Kettônek
kell engedni. 

Sz.A.: Milyen körülmények között zajlott a
leánykérés annak idején?

Petrák András: Négy évig udvaroltam, ebbe
beletartozott a két év katonaidô is Szegeden.
Ezelôtt jegyeztük el egymást, három évig jár-
tunk jegyben. Ám amikor eljegyeztem nem le-
hetett kapni gyurut 1951-ben. Ahol akkoriban
dolgoztam, avval szemben volt egy fiatal há-
zaspár, akiknek anyagi okokból el kellett adni-
uk a gyuruket. Bennem megbíztak, így el mer-
ték adni. De még ez is veszélyes volt, mert ak-
koriban nem lehetett aranyat venni.

Sz.A.: Milyen most visszaemlékezni az
esküvôre?

Petrák Andrásné: Sátras lagzi volt mindket-
tônk házánál. Földig érô fehér ruhát viseltem,
mirtuszkoszorúval a fejemen. Az idôs Mátisz
Mártonnál szerettünk volna összeházasodni, ô
keresztelt, ô konfirmált, de nem engedték meg.
Elmentünk Pestre a fasori templomba a lagzi
utáni héten. A Vezess Jézusunk címu énekre
vonultunk be a templomba Vásárhelyi kántor
úr segítségével.

Sz.A.: Volt-e olyan perc ez idô alatt, amikor
úgy gondolták, rosszul választottak? 

Petrák Andrásné: Én szerintem nem is gon-
dolkoztunk ezen.

Petrák András: Nem.
Sz.A.: Hogyan ünnepelték az 50. házassági

évfordulót?
Petrák Andrásné: Szerény körülmények kö-

zött, csendesen, kettesben ünnepeltünk.
Sz.A.: Milyen tanácsot tudnának adni a fia-

tal pároknak a hosszú, boldog házassághoz?
Petrák Andrásné: Válogassák meg egymást

és komolyan gondolják, amit csinálnak. Nincs
jól, amit most sokan tesznek. Nem ismerik egy-
mást és összeköltöznek. Az emberek legyenek
huségesek, szeressenek, odafigyeljenek egy-
másra. Ha összevesznek ki kell békülni, mese

nincsen, ha együtt akarnak élni, akkor így kell
tenni, máshogy nem lehet.

Petrák András: A harag rossz tanácsadó. 
Szekeres Alíz

Fél évszázad boldogan,
szeretetben

Mit írnak rólunk a neukirchiek?
Az alábbi cikk megjelent a neukirchi újságban a németek szadai látogatása után.

Nagy létszámú neukirchi delegáció Magyarországon
Elôre mutató a szadaiakkal az együttmûködés

Neukirch – A magyar szivélyességtôl áthatva érkezett haza a 41-fôs neukirchi
csoport Szadáról. A 4-napos út erôsítette a kapcsolatokat; aláírásra került egy
együttmûködési megállapodás. Ebben az az akarat erôsödött, hogy mindkét
község ismerje meg jobban a másik polgárainak az életét. 

Rolf Nerz üzleti és személyes ismeretsége adta a kiinduló pontot évekkel ezelôtt,
és most elindult útjára egy folyamatos kapcsolat. 2003-ban a goppertsweileri fú-
vószenekar indult el a 900 km-es útra; az elôzô évben a 3800 lelket számoló Szada
községbôl jött egy üldöttség Neukirchbe. 

És most a 41 nô és férfi utazásáról néhány szót, akik között voltak egyesületi el-
nökök, goppertsweileri zenészek, a polgármester, Rheinhold Schnell a feleségével,
valamint más neukirchi lakosok. 

A csütörtöki érkezéskor a vendégeket a falu szívében fogadták a házigazdák.
Pénteken reggel a két polgármester, Vécsey László és Rheinhold Schnell egy-egy
powerpoint prezentáció segítségével mutatták be községüket, majd aláírták az
együttmûködési megállapodás tervét. Az ünnepi aktus mindkét részrôl meg-
erôsítette azt a kívánságot, hogy a két község polgárai mind jobban megismerjék
egymást. 

Mély benyomást gyakorolt ránk a további napirend is: megtekintettük a világhí-
rû Lázár Lovasparkot (lovas bemutatóval együtt). Ebéddel felerôsítve mentünk to-
vább a Szentendrén található skanzenbe, a régi magyar múzeumfaluba. Este nem
hiányozhatott a közösségi házban az ajándékok kicserélése sem. 

A következô nap Budapesttel ismerkedtünk meg (városvezetés, dunai hajózás).
Este a csoport magyar jellegzetességekkel ismerkedett, hiszen Szadán borünnep
volt. A zenészeink Huber Sauter vezényletével játszottak, és hogy a hangulatot
emeljék, a fáklyás felvonuláson is ôk adták meg a hangot. 

A következô napon el kellett búcsúzni a vendégfogadó családoktól. 
Összességében pedig megbeszéltük a viszontlátást 2006-ban Neukirchben. Az

egyszerû, de szívélyes fogadás Rheinhold Schnellt is megragadta, és folyamatosan
csak „egy minden részében jól sikerült dolog”-ról beszélt. Hogy milyen formában
folytatódik az egész történet, az még nyitott kérdés. „Biztos vagyok benne, hogy
tovább folytatjuk”, mondja Rheinhold Schnell. Számára fontos, hogy ez a történet
az emberek kapcsolatain keresztül fejlôdjön tovább – és ne a községek vezetése
tartsa azt mesterségesen életben. 

Roland Weiss
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FÖLDMÉRÉS,
GEODÉZIA
HALÁSZY FÖLDMÉRÔ Bt.
10 éve a megrendelôk szolgálatában.
Cégvezetô: Halászy Gábor
25 éve a földmérés területén.

Telekrendezés: megosztások, egyesítések, határrendezés.
Épületfeltüntetési vázrajzok készítése.
Kitûzések: épületek, ipari létesítmények, 
nagypontosságú kitûzések, ipari berendezések beállítása.
Telekkitûzés. 
Közmûfelmérés. 
Szolgalmi jogi dokumentációk készítése.

!!Reklám ár: Szadán 1 db épületfeltüntetés 30.000,- Ft+Áfa!!

Cím: 2111 Szada, Nyárfa u. 30.
Tel/Fax: 06-28-404-219 Tel: 06-70-310-8808
E-mail: halasgeo@fotopixel.hu

HALAS 
GEO

Gondolatok a temetôben
– avagy döntéseink és választásaink

Édesapám halála óta más szemmel nézem a temetôt, mint addig.
El-eltûnôdöm néhány dolgon az ô életébôl, a körülötte lévô sírok-
ban nyugvók életérôl, s az éppen aktuális halál esetekrôl. 

Édesapám sokat mesélt annak idején nehéz gyermek- és ifjú ko-
ráról, a nélkülözésekrôl, a háborúról, a Don kanyar borzalmairól,
Isten megôrzô kegyelmérôl, amely ôt néhányad magával vissza-
hozta a halál torkából. 87 évet kapott Istentôl. A közelmúltban ké-
szítettem hangfelvételt egyik – még ma is élô – öccse hasonló be-
számolóiról. Nagybátyám is nagyon sokat éhezett a fronton, s ott a
következô fogadást tette: „Ha Isten élve hazavisz innen, egész éle-
temben hálás leszek, ha legalább egy szelet kenyér és egy pohár víz
lesz naponta az asztalomon.” Ettôl sokkal többet kapott s kap ma
is, s ô megtartotta fogadását: Isten kezébôl kér és vesz el mindent,
s elégedett, hálás emberként élte és éli ma is életét, 88. évében. Már
elhunyt testvéreik is hasonló életkort értek meg. 

Ezzel szemben elgondolkodtató, hogy édesapám sírja körül alig
találok „jó vénségben” elhunyt embereket. A legtöbbjük élete de-
rékba tört: 39, 40, 48, 50 évet és hasonló életkort éltek meg. Az álta-
lános iskolában 46, a középiskolában 40 osztálytársam volt. Közü-
lük 9 már a temetôben van. Ketten saját maguk vetettek véget éle-
tüknek 15, illetve 32 éves korukban, a többiek 33-54 évet éltek. 

Az elmúlt hónapokban is – sajnálatos módon – több olyan lakó-
társunkat kísérték el utolsó földi útjára, akik még élhettek volna. S
bizonyára nemcsak számomra volt megdöbbentô annak a 18 éves
fiatalnak a halála, aki szintén nem természetes módon vált meg az
életétôl. Kortársai elmondásai szerint a kábítószer is közrejátszott
ebben. 

Sokféle dolog okozhatja egy ember halálát. Több évtizedes szoci-
ális munkás tapasztalatom azonban az, hogy az esetek többségében
nagyon sok ember korai halála a rossz döntéseinek, a rossz válasz-
tásainak, a rossz értékrendjének a következménye:

– Lehet úgy is dönteni egy gyermeknek, tinédzsernek, fiatalnak
vagy felnôttnek, hogy nem gyújt rá az elsô cigarettára – hogy ne na-
pi egy- kettô vagy három doboz legyen majd belôle. De dönthet úgy
is, hogy nem számít, hiszen mindenki ezt csinálja.

– Dönthet úgy is, hogy ráér nagykorúként is az alkohol megkós-
tolására, sôt dönthet úgy is, hogy nem iszik alkoholt, s fôleg nem
fogyaszt kábítószert. De dönthet úgy is, hogy sodródik az árral s
vállalja annak minden következményét. 

– De ha már valaki szenvedélybeteggé vált, akkor is lehetnek jó
és rossz döntései: Dönthet úgy, hogy segítséget vesz igénybe s
megpróbálkozik a szabadulással. De dönthet úgy is, hogy tagadja
a problémát s bennemarad abban – tönkretéve saját magát és csa-
ládtagjai életét is. 

– Mindenkinek szabad választása, hogy jó vagy rossz döntést
hozzon az egészséges táplálkozásra és életmódra vonatkozóan.
Sokféle összetevôje van ennek, ami legtöbbször nem pénz függvé-
nye. Értékrendünk is a szabad döntéseink eredménye, amely lehet
helyes vagy helytelen: elsô helyre tesszük a lényegbe vágó, fontos
dolgokat, s utoljára a lényegtelen dolgokat vagy éppen fordítva. 

– S ha az egészségtelen táplálkozás, a helytelen életmód és érték-
rend következtében testi-, lelki- mentális- vagy pszichiátriai beteg-
ség lép fel, akkor is döntés elôtt áll a beteg: igénybe veszi-e az or-
vos vagy más szakember, pszichológus vagy lelkész segítségét
vagy tovább rontja állapotát helytelen döntése következtében. 

Döntéseink – a legtöbb esetben – rajtunk múlnak. Ki-ki maga fe-
lelôs a saját döntéseiért. S ki-ki maga élvezi jó döntése áldásos,
vagy rossz döntése átkos következményeit. Éppen ezért meg kelle-
ne találni a módját annak, hogy már a gyermekkorban nyilvánva-
lóvá váljanak ezek a kérdések. Helyes értékrenddel, helyes élet-
móddal, jó döntésekkel és jó választásokkal az élet mellett voksol-
hatunk! 

„… elôtökbe adtam az életet és a halált, az áldást és az átkot. Vá-
laszd hát az életet, hogy élhess te és utódaid is!” (Biblia, 5Mózes
30:19)

- s - a

Karácsonyi könyvajánló
Linda Dillow neves amerikai keresztény írónô két barátnôjével novem-
ber 12-én és 13-án ötezer nôvel találkozott Debrecenben, a Fônix csar-
nokban. A 61 éves nagymama húszéveseket meghazudtoló frissesség-
gel utazik világszerte már évtizedek óta. Több ízben járt Magyarorszá-
gon is. Utazásainak célja, hogy nôk ezreit segítse elôadásaival, taná-
csaival az egyéni-, a házas- és a családi életre vonatkozóan. Magyarra
lefordított könyvei, elôadásai sok házassági probléma megoldásában
jelentettek már segítséget hazánkban is. Az alábbi könyvei kaphatók
jelenleg magyar nyelven a Keresztény Ismeretterjesztô Alapítvány ki-
adásában: 
– A társ (feleségek könyve) 1.100.- Ft
– Amiért érdemes várni (a házasság elôtti szexuális tisztaság) 1.500 Ft
– Intim kérdések (Válaszok a nôk legszemélyesebb kérdéseire) 1.900 Ft
– Akinél a szív lecsendesül (lelki békesség) 1.300 Ft
– Áldások könyve (Hogyan lehetünk erôsek, amikor világunk a szemünk
láttára válik semmivé? - nehéz élethelyzetek) 1.500 Ft

A könyvek megvásárolhatók a keresztény könyvesboltokban, illetve
megrendelhetôk az alábbi személyeknél:
Pálmai Zoltánné védônô, munkahelyi telefon: 404-092
Séllei András lakás telefon: 404-556  Pálinkás Ibolya

Játékok gyûjtése a rászoruló családoknak
A tavalyi évhez hasonlóan idén is szeretnénk megajándékozni karácsonyra
néhány Tisza-vidéki rászoruló családot. Ehhez gyûjtjük a használt, de jó álla-
potban lévô, tiszta játékokat, írószereket, tisztasági szereket (fogkefe, fog-
krém, szappan stb.), édességeket, valamint kisebb ruhanemûket (sapka, sál,
kesztyû). Pénzadományokat is elfogadunk, amelyen hasonló ajándékokat vá-
sárolunk. (A pénzadományról – igény esetén – személyi jövedelemadó
csökkentô igazolást tudunk adni.) Az adományok elhelyezhetok nyitott cipôs
dobozban vagy reklámszatyorban, s a Baptista Szeretetszolgálat segítségével
jutnak majd el a családokhoz. 

Az adományokat a helyi Szociális Alapszolgáltatási Központban 
(Dózsa Gy. u., a fogorvosi rendelô mellett) szíveskedjenek leadni – lehetôleg
minél elôbb. Nyitvatartási idô: hétfôn 8-18 óráig, keddtôl csütörtökig 8-16
óráig, pénteken 8-14 óráig. 
Köszönjük az adományokat az érintett családok nevében! 

Pálinkás Ibolya – Tábor Alapítvány
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Akik az elmúlt hetekben a különféle tv-
csatornákat nézték, két mûsorban is
láthatták a községünkbõl származó
VÁNYI TIBORT. Tibor Budapesten él s
egyik alapítója a ROLL DANCE
BUDAPEST Kerekesszékes Kombi tánce-
gyüttesnek. Az együttes célkitûzése, hogy
mozgássérült, kerekesszékben ülõ
emberek együtt táncoljanak egészséges
emberekkel. Úgy gondolják, hogy ez a
fajta tánc jó példát mutat és egy lehetõség
arra is, hogy az élet minden területén
sérültek és nem sérültek egyenrangú part-
nerekként élhessenek. 

A mellékelt fényképen Ványi Tibort és
Zákány Katalint, az együttes alapító
párosát láthatjuk csárdás táncolása
közben. Tibor és Kata Gödöllõn léptek fel
az önkormányzat által fenntartott idõsek
otthonában okt. 28-án, egy rendezvény,
családi találkozó keretében. Az otthon

lakóinak, a lakók hozzátartozóinak és a
dolgozóknak különleges, megható,
kedves és felejthetetlen élményt nyújtot-
tak. Színvonalas elõadásukban csárdást,
keringõt és modern táncokat láthattunk.
Ezúton is köszönjük, hogy idõt szántak az
otthonra s a közönséget megörvendeztet-
ték vidámságukkal, jelenlétükkel! 

Pálinkás Ibolya 
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Zálogfiók és ékszerüzlet
Hitelfolyósítás: arany-ékszerekre, ezüst tárgyakra, 

mûszaki cikkekre, arany órákra, porcelán készletekre

1.400 és 2.200 Ft/gramm (arany ékszerekre)

kamat: csak 2,3 % havi
(napi 0,07%)

120 nap futamidôre!!!
Mi már készülünk az ÜNNEPEKRE!!!
Arany ékszerek már 2.500 Ft/gr ártól!!!

Ékszer készítés, javítás, beszámítás
Nekünk fontos az Ön véleménye, hogy megelégedés-

sel távozzon és újra visszatérjen hozzánk!

2100 Gödöllô, Kossuth L .u. 44.
Tel: 06-28-416-662

Nyitva tartás: H-P 8.00-16.00
Ebédidô: 12.00-12.30

Köszönjük, hogy minket választ!!!

Lapzárta után / A Magyar Polgármester címû lap 2005. évi 10. számában egész oldalas írást szánt az iparûzési adó esetleges
eltörlése utáni helyzet elemzésének. Szarvas, Tiszaújváros és Csömör polgármesterének véleménye mellett Vécsey László, Szada
polgármestere is részletesen elemzi annak várható következményeit, hatását. „… sem járható az az út, hogy a lakosságra igyekszik
a központi vezetés hárítani a helyi költségek egyre nagyobb részét az iparûzési adó eltörlésével,…” Bôvebben lásd a lap 10. oldalán,
vagy a www.magyarpolgarmester.hu honlapon.

Sérültek és egészségesek tánca
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Dr. Juhász István r. alezredes 2005. október
26-án fogadta a 2111 Szada fôszerkesztôjét,
Windhager Károlyt és e sorok íróját.

Kérjük mondja el, hogyan lett rendôr és eddig
milyen beosztásokban szolgált?

Nagykátán születtem 1967-ben. Szentmár-
tonkátán éltem 22 évig, majd Budapestre ke-
rültem. 1986-ban kerültem a Budapesti
Rendôrfôkapitányság állományába, mint
járôr, majd baleseti helyszínelôként dolgoz-
tam. 1990-ben állami ösztöndíjat nyertem a
berlini Humbold Egyetemre, ahol okleveles

kriminalista végzettséget szereztem. Ezt
követôen Budapesten, az V. kerületben, bûn-
ügyi vizsgáló beosztást kaptam. Késôbb,
1996-ban az ORFK Ellenôrzési Fôosztályára
kerültem. Közben beiratkoztam a Pécsi Álla-
mi és Jogtudományi Egyetem Jogi Karára,
ahol 2001-ben doktori diplomát vehettem át.
Ezután az ORFK Ellenôrzési Fôosztály he-
lyetteseként, egyben a Rendôrszakmai
Ellenôrzési Osztály vezetôjeként végeztem
feladatomat. 2004. március 16-án kineveztek
a Dunakeszi Rendôrkapitányság élére. 2005.
július 1-tôl pedig a Gödöllôi Rendôrkapi-
tányság megbízott vezetôje vagyok.

A Dunakeszi Rendôrkapitányság vezetése
után, most egy új feladatot kapott. Milyen kü-
lönbséget tapasztalt a két körzet között?

A Gödöllôi Rendôrkapitányság eddig is a
megye élvonalához és a kiemeltek közé tar-
tozott, így a feladatok is nagyobbak. Óriási a
különbség, össze sem lehet hasonlítani.
Gödöllôhöz 27 település tartozik. Így a
rendôri munkában, valamint a bûnmegelô-
zésben is más módszereket kell alkalmaz-
nunk. Négy hónap telt el, vannak területek,
ahol már otthonosan mozgok, de sok min-
dennel még csak ismerkedem. Nagy a terü-
let, több utazásra, mozgásra van szükség,

nagyon fontosnak tartom a települések
vezetôivel való találkozásokat, a személyes
ismeretséget.

Bemutatkozó sajtótájékoztatóján az egyik cél-
jának nevezte, hogy a Gödöllôi Rendôrkapitány-
ság polgárközeli kapitánysággá váljon. Hogyan
sikerült ezt eddig megvalósítani?

Ez nem megy egyik percrôl a másikra, de
elindult a folyamat. A települések polgár-
mestereivel sikerült néhány dologban meg-
egyeznem, sikerült a civil szervezetekkel, a
polgárôrség szerveivel, jó kapcsolatot kiépí-
tenem. Remélem, hogy egy év múlva már
több eredményrôl tudok majd beszámolni. 

Elvem, hogy aki jogszabályt sért, az ellen
szigorúan el kell járnunk. Ugyanakkor sok-
szor hatásosabb, ha egy rendôr egy intéssel
jelzi a feledékeny gépkocsivezetônek, hogy
elfelejtette bekapcsolni a biztonsági övét.
Ilyenkor a vezetô egy mosollyal nyugtázza
és köszöni meg a figyelmeztetést, s jobb vé-
leménye alakul ki a rendôrségrôl, mintha
emiatt leállítják, megbüntetik. Több kollé-
gámmal, fôleg a fiatalabbakkal, el kellett be-
szélgetnem. Tudniuk kell, hogy mit várok el
tôlük. A személyi állomány felkészítésével
nemcsak a szakmai és a fizikai erônlét terén
kell foglalkozni, a fejekben is rendet kell te-
remteni. A polgároknak, a lakosságnak érez-
niük kell, hogy valóban „védünk és szolgá-
lunk”. Ehhez viszont idô kell és türelem.

Mi a véleménye a polgárôrségrôl?
Ezek a polgárôrök a saját kocsijukkal, sza-

badidejüket feláldozva járják a településüket
és ezt a családjuk rovására teszik, áldozatot
vállalnak. A feladatuk az, hogy jelenlétükkel
és figyelmükkel, helyismeretükkel és együtt-
mûködésükkel segítsék a rendôrség bûn-
megelôzô és bûnfeltáró munkáját. Ez komoly
segítség a számunkra, ami miatt szívesen
együttmûködünk velük és megköszönjük
ténykedésüket. Tudok róla, hogy a szadai
polgárôrségnél elnökváltás történt. Az új
vezetô, Suhajda István, már be is jelentkezett
hozzám az együttmûködés megbeszélésére. 

A gyors-telefonos rendszer, ami a szolgálatos
járôröknél csörög, hogyan vált be?

Az igazság az, hogy mûködik, bevált, csak
nem eléggé ismert még ez a szolgáltatásunk.
Szadán a veresegyházi ôrs járôreit célszerû
felhívni, hiszen ôk vannak a legközelebb a
06/20 989-2607-es telefonszámon. 

Ahhoz, hogy a tevékenységünk ismert le-
gyen, a helyi újságokban rendszeresen tájé-
koztatnunk kell a lakosságot ás folyamato-
san ismertetnünk az elérhetôségeinket.
Önöknél, a 2111 Szada címû lapban rendsze-
resen jelennek meg rólunk hasznos tudniva-
lók, a lakosság számára tanulságos esetek.

Ugyancsak mûködik a lakossági kérdések
és bejelentése számára létesített e-mail cím, a

kapitanyvalasz@citromail.hu. Az erre a pos-
tafiókra érkezô észrevételeket Kerek Zita
r.zászlós sajtóreferens gyûjti össze számom-
ra, én pedig esténként olvasom és válaszo-
lom meg azokat.

A technikai eszközök elegendôek-e a szolgálat
ellátáshoz? Mi az, ami a legjobban hiányzik?

Felszerelésünk a feladatainkhoz megfele-
lô. Amire viszont a gyorsabb intézkedések-
hez, helyszínelésekhez leginkább szüksé-
günk lenne, az a gépkocsi parkunk bôvítése,
további járôrkocsikkal. Felettes szerveinktôl
ígéretet is kaptunk, hogy még ebben az év-
ben több új kocsira számíthatunk. 

Változatlanul szükségünk van az önkor-
mányzatok támogatására is, ez azonban
minden évben a települések költségvetés-ké-
szítésének a függvénye.

Rövid idôn belül két újdonsággal is szolgált a
kaptányság, hallhatnánk ezekrôl valamit?

Igen, az ORFK-tól kaptunk két Yamaha
motorkerékpárt, amit haladéktalanul szol-
gálatba is állítottunk és a lovas járôreinkkel
is találkozhattak már a járókelôk Gödöllô
környékén.

Van-e utánpótlás, kik jelentkeznek rendôrnek?
A legtöbben elhivatottságot éreznek a

rendôri munka iránt, ezért jelentkeznek.
Akad persze olyan is, aki a nehéz elhelyez-
kedési lehetôségek miatt választja ezt a
lehetôséget, aztán megszereti és jó rendôr
válik belôle. A fiatalok komoly törôdést igé-
nyelnek, rajtunk múlik, hogy milyen
rendôrök lesznek. Ez egy új nemzedék,
amely nyitott a kihívásokra. A követelmény
középiskolai érettségi, elôny ha nyelvet be-
szélnek, hiszen benne vagyunk az unióban...

Végezetül mi az, amit szeretne tudatni Kedves
Olvasóinkkal?

Egy jó hírt szeretnék bejelenteni. 2006. ja-
nuár 9-tôl február 28-ig vándor rendôrségi
kiállítást fogadunk itt Gödöllôn, amelyet a
Rendôrségi Történeti Múzeum biztosít ré-
szünkre. Szeretettel várjuk az iskolások cso-
portjait, hogy a gyerekek emberközelbôl
megismerjék rendôrségünket, a régmúltat és
a jelent. 

A másik ilyen újításunk, hogy itt az épüle-
tünkben a bejövôk részére tablókon mutat-
juk be a rendôrség mai arculatát. Érezzék az
emberek, hogy mi a bûnözôktôl védjük ôket.
Várjuk szeretettel a látogatókat és a hivatalo-
san itt járókat is, kérjük, nézzék meg tárla-
tunkat.

Kapitány Úr! Köszönjük a szíves fogadtatást
és a tájékoztatást. Kívánjuk, hogy terveit a pol-
gárközeli rendôrségrôl sikerüljön megvalósítania.
Ehhez kívánunk úgy Önnek, mint beosztottainak
sok sikerélményt és jó egészséget.

a beszélgetést lejegyezte: Vágó Ferenc

A Gödöllôi Rendôrkapitányság új vezetôje 
dr. Juhász István alezredes
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A fenti címmel tartott sajtótájékoztatót dr. Gémesi György polgármes-
ter a Kastélykert Étteremben, 2005. november 17-én. 
Polgármester úr és a meghívott elôadók ismertették Gödöllô ezen a té-
ren történt eddigi fejlesztéseit és felvázolták a jövôben elképzelt meg-
oldásokat, melyeket egy elnyert EU-s pályázat kivitelezésével kíván-
nak megvalósítani. 

A világméretû gondok enyhítése érdekében az Európai Unió válla-
lása szerint a felhasznált energia mennyiségének 2010-ig el kell érnie
a 20%-ot. Magyarországon ez az arány jelenleg még csak 3,6%. Gyors
és jelentôs lépésekre van tehát szükség hazánkban, s ebben a munká-
ban szeretne élen járni a város. 

Polgármester úr vázolta, hogy a gödöllôi lehetôségek hasznosítása
– a település méreteinél fogva - modellértékû lehet az ország más kis-
városai számára is. 

Gödöllô és környéke számára adott lehetôség a geotermikus ener-
gia, azaz a földkéreg mélyebb rétegeiben található 60–105 °C-os me-
legvizek komplex hasznosítása, a háztartási hulladékokból kigyûjt-
hetô éghetô anyagok hasznosítása, valamint a mezôgazdasági terüle-
teken kimondottan energiatermelés céljából telepített növények, pl.
energiafû vagy energiaerdô mûvelés is. Továbbá jelentôs igény mutat-
kozik országosan az olcsó hajtóanyagok elôállítására, azaz a biodiesel,
a bioetanol növényekbôl történô termelésére.

A tavasszal beindult RECORA elnevezésû projectben 5 ország
(Ausztria, Csehország, Görögország, Németország és Magyarország)
nyolc intézménye vesz részt, Magyarországról Gödöllô Városa és a
Zala Megyei Fejlesztési Kht. Az összesen 850 ezer Eurós támogatásból
Gödöllô 150 ezer Euróval részesedik, s a munka idôben 2005. tavaszá-
tól 2007. végéig terjed. A város a lebonyolítást a VÜSZI Kht-ra bízta, a
szakmai kérdésekbe pedig bevonták az FVM Mezôgazdasági Gépesí-
tési Intézetét. 

A felvállalt feladat a megújuló energiák hasznosíthatóságának fel-
kutatása, az ismeretek elterjesztése, a beruházások támogatása, sôt a
szükséges jogi, pénzügyi és hatósági feltételek elômozdítása is. A
nyolc intézmény egymás ötleteit, a környékükön eddig megvalósult
beruházásait is felhasználható mintának tekinti, s folyamatosan kap-
csolatban állnak egymással.

A project megvalósítása érdekében a régiókban (a mi esetünkben a 106
település szilád hulladékának hasznosítására létrehozott Észak-kelet
Pest megye és Nógrád megye nyugati körzetére kiterjedô szervezet te-
rülete) széleskörû adatgyûjtés történik a mezôgazdaság, az erdôgazdál-
kodás, a hulladékgazdálkodás, a közmûfejlesztési állapotok, az energia-
felhasználás és a már meglévô megújuló energiaforrások használatának
kérdéseirôl. A felgyûlt ismeretek alapján készül a régió hosszú távú ter-
ve, melyet megvalósíthatósági tanulmány elkészítése is követ.

November folyamán már részt is vettek a szakemberek egy Német-
országban tartott Biomassza-konferencián, hogy a német gyakorlattal
megismerkedjenek és ötleteket kapjanak.

A munka többcélú, a város és a régió vezetése azt is szeretné elérni,
hogy a környezetet kímélô energiatermelés mellett egyúttal csökkent-
sék a résztvevô települések és a lakosság terheit. Erre remény is van,
mert például a tervezett hulladékból történô energiatermelés nyilván
alacsonyabb áron történik, mint ha azt a drága pénzen vett földgázból,
vagy más energiahordozóból nyernék.

Dr. Gémesi György polgármester úr rövid bevezetôjében az alábbi-
akban foglalta össze Gödöllônek az elôzô években ezen a téren meg-
tett lépéseit:
■ 2000 és 2004 között megtörtént a két energiafaló távfûtômû felújítá-
sa, jelentôs pályázati támogatással. A felújítással egyidôben egy gáz-
motor is beépítésre került, amivel nemcsak hô, hanem villamos ener-
gia is elôállítható. A beruházás 5-6 év alatt megtérül, a gázmotor utá-
na még éveken keresztül hozza a hasznot.
■ 2001-ben a közvilágítást tették rendbe. A mintegy 85 milliós beruhá-
zás 3 év alatt megtérült, a villanyszámla a fele a korábbinak, a jóval
erôsebb fény mellett.
■ A szennyvíztelepen keletkezô biogázt már a kezdetektôl hasznosít-
ják, a telep hôenergia igényének több mint a felét ez biztosítja.
■ A Szent István Egyetem munkatársaival együttmûködve üzemszerû
kísérleteket végeztek a napenergia hasznosítására. 2000-ben egy úszó-
medence és egy óvoda melegvíz igényének kielégítésére napkollekto-
ros berendezés épült. 
■ A napenergia hasznosításához kapcsolódik a napokban átadott, a
SZIE által megvalósított 10 kW-os naperômû, amely az ország legna-
gyobb fotó villamos naperômûve. Napfényes idôben 10 kW csúcstel-
jesítményt képes az egyetemi kollégium villamos hálózatára adni. 

Windhager Károly

ÉRTESÍTÉS SZADA MEZÔGAZDASÁGI 
TERMELÉSSEL FOGLALKOZÓ LAKOSAI SZÁMÁRA

A Gödöllôi Polgármesteri Hivatal körlevelet 
küldött hozzánk, melyben kéri, hogy a község gazdáit 

tájékoztassuk az alábbiakról.

Megalakult a NEMZETI VIDÉKFEJLESZTÉSI TERV KÖRZETI
TANÁCSADÁSI ÉS SZOLGÁLTATÁSI SZERVEZETE, kistérségi

társulásként, gödöllôi székhellyel. 

A szervezet ingyenes tanácsokat ad a támogatási
lehetôségekrôl, azok adminisztrációjáról, igénybevételérôl

és az igényelt összegek felhasználásáról. 
Továbbá segítséget nyújt a PARCELLA-AZONOSÍTÓ REND-
SZER beazonosításához, a kérelmek kitöltéséhez. Tájékoz-

tat a környezetgazdálkodás és az állatjóléti és higiéniai
kérdésekrôl, a korai nyugdíjazásról, a termelôi csoportok

támogatásáról.

A tanácsadás színhelye: 
FVM Mezôgazdasági Gépkísérleti Intézet

Gödöllô, Tessedik u. 4. fsz. 13.
Tanácsadó: Halász Levente

Hétfô: 8.00-13.30
Kedd: 8.00-13.30
Szerda: 9.00-16.00 

Szada Község Önkormányzat Gazdálkodási Bizottsága

Megújuló energia Gödöllôn és környékén
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Erdész Zoltán hozzászólása az Országházban

Elviselhetetlen átmenô
forgalom 2007-tôl Szadán?
Kérem, vizsgálja meg annak lehetôsé-
gét, hogy az M31-es autópálya elké-
szültével párhuzamosan kerüljön sor a
Szada és Veresegyház közötti elkerülô
út megépítésére – mondta Erdész Zol-
tán országgyûlési képviselô Kóka János
gazdasági miniszterhez intézett parla-
menti felszólalásában. 

Véleménye szerint nem cél, hogy egy
újonnan épült autópálya forgalma egy
rossz minôségû, településeken átvezetô
útszakaszra legyen rávezetve. Ez egyfelôl
megkeserítené az ott élô emberek min-
dennapjait, állandó balesetveszélyt jelen-
tene, másfelôl pedig az út jelenlegi állapo-
tában nem is bírná el a forgalomnöveke-
désbôl eredô várható terheléseket.

Mint ismeretes, az M0-ás körgyûrû
kiépítéséhez csatlakozva elkezdôdtek
az M31-es autópálya építési munkála-
tai, mely Gödöllô elkerülésével össze-
kötné az M3-as autópályát az M0-ással.
Miközben az út elkészülte nagymérték-
ben csökkentené Gödöllô átmenô for-
galmát, addig elviselhetetlen terhet je-
lent majd a környezô kisebb települé-
sek, így Szada polgárai számára is. En-
nek oka abban keresendô, hogy az
újonnan megépülô autópálya forgal-
mát a Szadát Váccal összekötô, kétsá-
vos 2104-es útra vezetnék viszsza. Ez az
útszakasz azonban már ma is igen zsú-
folt, az aszfalt minôsége pedig egyálta-
lán nem nevezhetô ideálisnak.

A tárgyalások öt évvel ezelôtt
kezdôdtek meg a Gödöllô és Vác közöt-
ti elkerülô út megépítésérôl. Jelenleg a
Szada és Veresegyház közötti szakasz
engedélyezési tervének elkészítésére ír-
tak ki közbeszerzési pályázatot. Tekin-
tettel arra, hogy az elkerülô út megépíté-
se a közúthálózat-fejlesztési program-
ban 2007 és 2013 közötti idôpontban
szerepel, jogos a szadai emberek aggo-
dalma: a korábban elkészülô M31-es au-
tópálya forgalma a településen átvezetô
útra zúdul majd rá éveken keresztül.

Mint Erdész Zoltán lapunknak el-
mondta, a gazdasági minisztert képvi-
selô államtitkár válaszából kiderült,
hogy az elkerülô útszakasz megépítésé-
re 2007 elôtt nem kerül sor, hiszen az er-
re vonatkozó tervek csak a jövô esz-
tendôben készülnek el, s ezt követôen
adják ki az építési terveket. Félô tehát,
hogy néhány éven belül még az eddigi-
nél is nagyobb átmenô forgalom keserí-
ti majd meg a szadaiak életét.

CS.B.A.

FONTOS TUDNIVALÓK


